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slovo starostky

Vážení spoluobčané, obyvatelé Frýdlantska,
dovolte mi, abych vám upřímně poděkovala za vaše hlasy 

a podporu, které se mi dostalo v nedávných senátních volbách. 
Tím, že jsem starostkou vám blízkého města Frýdlantu nad Os-
travicí, věřím, že mnozí jsou s tímto podhorským městem spjati 
a dobře ho znají. Někteří sem dojíždíte za prací, jiní za nákupy, 
do zdravotnických zařízení, za kulturou i sportem. Vy nebo i vaše 
děti navštěvují naše školy. Velmi si vážím toho, že jste mne pod-
pořili ve volbách a tímto ocenili mou práci, snahu a úsilí o rozvoj našeho města i regionu 
s cílem, aby se nám v něm dobře žilo. Ujišťuji vás, že i nadále budu zastávat současnou 
funkci starostky města i vykonávat svůj mandát v Senátu tak, abych nezklamala vaši 
důvěru. Děkuji vám! ☺

S ohledem na situaci s nákazou Covid-19 kolem nás, v níž se zrovna ocitáme, si do-
volím parafrázovat jednu ze známých filmových hlášek: tento způsob podzimu zdá se mi 
poněkud podivný. Do října jsme vstoupili s rouškami a vědomím zodpovědnosti, které 
jsme stavěli na jarních zkušenostech. Nečekali jsme, že se celá situace ještě více zdra-
matizuje a že se dostaneme na úplný vrchol světového řebříčku nejohroženějších zemí. 
Zavřené školy, zrušení veškerých sportovních i společenských akcí, omezení prodeje, 
pohybu i demonstrace v Praze a v neposlední řadě i personální změny na postu minis-
terstva zdravotnictví. To vše nás velmi znepokojuje. Bez ohledu na to, co se děje ve vlá-
dě, vás prosím o dodržování veškerých nařízení. Nošení roušek, mytí rukou, dezinfekce, 
dvoumetrové rozestupy. Vše je prověřeno. Funguje to a země s tradičně vyšší disciplínou 
obyvatel již prožívají normální podzim. V tomto ohledu bylo Česko i naše Frýdlantsko 
na jaře výjimečným a právě vaší kázní se nám tak dařilo držet stav nákazy na nízké úrovni. 
Prognózy však zatím nejsou vůbec optimistické. Spíše naopak. O to důrazněji vás žádám 
o disciplinovanost a striktní dodržování veškerých nařízení. 

Obvykle vás v listopadu zveme na tradiční adventní výstavu zahrádkářů spojenou s pře-
hlídkou betlémů i na předvánoční jarmarky provoněnými hřebíčkem a skořicí z vánočních 
punčů a svařáků. Letos se budeme muset bez těchto společenských lákadel obejít. Přichá-
zející advent budeme tedy vítat v rodinném kruhu. Jak moc omezující budou nařízení vlády, 
to zatím nikdo netuší. Lze ale předpokládat, že do Vánoc zůstaneme izolovaní. Mohu však 
slíbit, že náš vánoční strom ve Frýdlantě nad Ostravicí bude a určitě jej rozsvítíme. 

Dovoluji si vám sdělit, že nám bylo uděleno ocenění za příkladný vztah občanů našeho 
města i celého ORP k životnímu prostředí a třídění odpadů. Ani se mi nechce věřit, že jsme 
v soutěži ve sběru vysloužilých elektrospotřebičů zvítězili již podeváté a získali ocenění 
Keramické sluchátko i ElektroOskara. Sami víme, že se s tříděním, svozem i likvidací od-
padů stále potýkáme, řešíme černé skládky i neukázněnost našich spoluobčanů. Věřím, 
že nová ocenění vás budou motivovat ještě více k ekologickému způsobu nakládání s od-
pady. Děláme to nejen pro sebe, ale hlavně pro další generace! 

� (Pokračování�na�str.�2)

MIKROREGION – Helena Pešatová, sta-
rostka Frýdlantu nad Ostravicí, si v říjnových 
volbách vybojovala post senátorky za volební 
obvod 69 – Frýdek-Místek, když se z deseti 
kandidátů dostala do druhého kola spolu se 
starostou Dobré a post senátora obhajujícím 
Jiřím Carbolem. Zatímco v kole prvním byl 
mezi nimi rozdíl pouhé procento, které Helena 
Pešatová ztrácela, v tom rozhodujícím misky 
vah voličské přízně skončily na její straně, 
když získala 54 procent. Velmi významně 
jí k tomuto výsledku dopomohl Mikroregion 
Frýdlantsko-Beskydy, když zvítězila ve všech 
jeho třinácti obcích.

V Bašce posbírala 56,58 %, na Bílé 
52,38 %, na Čeladné 66,05 %, ve svém Frý-
dlantě 78,28 %, v Janovicích 64,28 %, v Kun-

čicích pod Ondřejníkem 66,80 %, ve Lhotce 
74,69 %, v Malenovicích 55,37 %, v Metylovi-
cích 66,32 %, na Ostravici 61,15 %, v Pržně 
67,66 %, na Pstruží 74,39 % a na Starých Ha-
mrech 75,67 %.

Helena Pešatová ve své kampani mimo 
jiné přislíbila lepší dopravu, modernější škol-
ství, lepší podmínky pro rodiny a seniory či 
podporu dobrovolných hasičů. Chce se věno-
vat problému nákladní dopravy, která v zimě 
komplikuje provoz na Bílé a Starých Hamrech, 
nebo odstranit zbytečnou byrokracii, kterou 
musí obce podstupovat při snaze získávat 
dotační prostředky, bez kterých se jejich roz-
počty neobejdou.

Představovat Helenu Pešatovou pro 
čtenáře Mikroregionu je jako nošení dříví 

do lesa, na stránkách společného zpravoda-
je se s ní potkáváte každý měsíc. Mnozí měli 
tu čest se s ní setkat i osobně, a to buď jako 
s kantorkou místního gymnázia nebo v po-
slední dekádě v roli starostky města Frýdlan-
tu nad Ostravicí. Během dalších šesti let ji 
čeká zbrusu nová role senátorky za Frýdec-
ko-Místecko. Historicky je druhou senátorkou 
z Frýdlantu nad Ostravicí. Shodou okolností 
byla do tohoto úřadu zvolena přesně po sto 
letech od zvolení Josefa Mnohoslava Kadlčá-
ka, který byl senátorem Národního shromáž-
dění Československé republiky.

Mikroregion Frýdlantsko-Beskydy má „svou“ senátorku
Poděkování za hlasy

Dovolte mi, abych poděkoval všem 

občanům Mikroregionu Frýdlantsko-Bes-

kydy, kteří přišli k senátním volbám, ze-

jména pak těm, kteří mi v prvním kole se-

nátních voleb ve dnech 2.–3. 10. dali svůj 

hlas, a i když to nevyšlo, nebylo jich zas 

tak málo a věřte mi, že si toho považuji. 

 Ve veškeré úctě 

 Pavol Lukša, starosta obce Čeladná

BESKYDY – Přesně 1. 6. 2020 na Den 
dětí padla poslední klapka „Ženské pomsty“ 
v kouzelném prostředí Beskyd. Podle scé-
náře měl příběh tří podváděných kamarádek 
končit na prosluněné mořské pláži. 

„Za vše v podstatě může korona a nouzo-
vý stav. Jsme rádi, že jsme díky rozvolňování 
opatření mohli film dotočit a to správné místo 
najít právě u vás,“ říká producent Petr Šiška. 
Poslední scény filmu se natáčely v Kunči-
cích pod Ondřejníkem. Filmový štáb našel 
zázemí v nádherném prostředí Penzionu 
Jurášek, který ve filmu najdete pod názvem 
Karma, jako hotel našich hlavních hrdinek. 
Jurášek se tak stal díky profesionálnímu 
přístupu jeho skutečných majitelů nejen pří-
jemným bydlištěm filmařů, ale také skvělou 
filmovou kulisou. Závěrečná scéna filmu se 
pak natáčela na golfovém hřišti v nedaleké 
Čeladné. „Tam jsme si to užili také se vším 
všudy. Od romantických scenérií při zápa-
du slunce až po pád Jany Paulové z koně 

a dobrodružnou jízdu na chirurgii,“ prozradi-
la vedoucí produkce Marcela Hladká. 

 (Více�na�str.�14)

Poslední klapka komedie 
Ženská pomsta padla u nás

BESKYDY – Město a okolní obce jsou 
již několik měsíců dopravně velmi omezeny 
z důvodu rekonstrukce dvou mostů. Celá 
situace však v září získala mnohem větší 
rozměr, když vinou povětrnostních podmí-
nek došlo během betonáže k poklesu nosné 
konstrukce. Do sporu se tak dostali realizační 
firma i vlastník objektu, tudíž hrozily měsíce 
dlouhé právní tahanice. Výsledkem tlaku sta-
rostky Heleny Pešatové na obě zúčastněné 
strany je datum 31. 5. 2021, kdy dojde k pře-
dání stavby do užívání.

„První říjnový týden jsem od pana ředi-
tele OHL ŽS, a.s. obdržela omluvný dopis 
s popisem aktuální situace a nástinu další-
ho řešení,” uvedla Helena Pešatová. V prů-
běhu betonování nosné konstrukce mostu 
došlo skutečně k nepředvídanému poklesu 
skruže podpírající betonovanou část nosné 
konstrukce, v důsledku čehož místy došlo 
k poklesu nosné konstrukce, a práce tak mu-
sely být přerušeny. „Obě smluvní strany měly 
svou představu, jak problém řešit. Bohužel 
byly diametrálně odlišné a všem dotčeným 
okolním obcím tak hrozilo prodloužení do-
pravního omezení až do docílení první do-
hody, což by mohlo trvat měsíce i roky. Naši 
občané se v žádném případě nemohou stát 
rukojmími takového sporu,” objasnila Helena 
Pešatová důvod rozsahu své komunikace 
s OHL ŽS, a.s. a Moravskoslezským krajem. 
Výsledkem je rychlé uzavření dohody a sta-
novení data 31. 5. 2021, ke kterému má být 
most odevzdán k užívání.

„Je mi opravdu líto, že navzdory původ-
ním plánům budeme muset ještě o Vánocích 
a po celou zimu jezdit objízdnými trasami. 
Přesto je dané květnové datum velkým vítěz-
stvím a nemůžeme tlačit na urychlení stavby 
na úkor kvality a bezpečnosti výsledného 

díla. Prosím tedy všechny obyvatele Frýdlan-
tu nad Ostravicí a okolních obcí o trpělivost 
a bezpečnou jízdu objížďkami,“ vzkazuje 
všem uživatelům komunikace Helena Peša-
tová, která zároveň věří, že se stavební spo-
lečnosti podaří stavbu urychlit.

FRÝDLANT – Těsně před zahájením vý-
stavy přišlo jedno z mnohých omezujících 
nařízení vlády, naštěstí tam stálo: „vyjma 
výstav“. A tak za nádherného podzimního 
počasí mohli návštěvníci výstavy zhlédnout 
krásné výpěstky ovoce, zeleniny, vinných 
hroznů a v neposlední řadě bonsají.

Ve venkovních prostorách si mohli za-
koupit česnek pro podzimní výsadbu, doplnit 
okrasnou zahradu bohatou nabídkou zahrad-
nictví Kaňák ze Pstruží. Bohužel jsme museli 
zrušit podávání obědů, ale tím jsme získali 
více místa pro bezpečné provozování cukrár-
ny v rozšířených prostorách.

Začátkem října jsme vystavili naše vý-
pěstky na oblastní výstavě HORTIKOPLEX 
v Olomouci. A zde, již potřetí za sebou, se 
v soutěži o Jablko roku umístilo mezi třemi 
prvními jablko z Frýdlantu n. O. Tentokrát to 
bylo druhé místo za odrůdu Šampion, kterou 
vypěstoval Jaromír Drabina. U odborné poro-
ty veliké uznání získala stará odrůda Bosko-
opské od paní Věry Plucnarové. Blahopřeji. 
(Na fotografii je červený Šampion a zelené 
Boskoopské)

Co dále? V době, kdy píši tyto řádky, do-

chází k tisícovým nárůstům nakažených vi-
rem covid 19 a vláda vyhlašuje další razantní 
omezení. Z těchto důvodů jsme, sice neradi, 
museli ve výboru ZO ČZS rozhodnout, že 
po mnoha letech zrušíme tradiční advent-
ní výstavu betlémů, která byla plánována 
na 21.–22. listopadu 2020. Věřím, že naše 
rozhodnutí pochopíte a že se setkáme v lep-
ších časech na výstavě betlémů v listopadu 
2021.

Děkuji všem, kteří si udělali čas a přišli 
na podzimní výstavu ovoce, zeleniny a kvě-
tin. Obzvláště však děkuji všem z výboru ZO 
ČZS a ostatním přátelům za čas a nasazení 
při přípravě a aranžování výstavy.  

 Za výbor ZO ČZS Petr Kamp 

OCENĚNÁ JABLKA:� Červený� Šampion�
a�zelené�Boskoopské.

Podzimní výstava je za námi a co dál?

S mostem jsou problémy, hrozilo velké zdržení

ČELADNÁ – Obec Čeladná ke konci září 
uhradila poslední splátku zhruba 130milio-
nového úvěru z roku 1999, za který přesta-
věla bývalý vojenský sklad na nové centrum 
obce. „Se splátkou jsme se nikdy neopozdili 
ani o jediný den,“ říká starosta Pavol Lukša. 
Na architektonicky zdařilém podhorském ná-

městí vyrostly byty, obchody, radnice i ordina-
ce lékařů, které zajišťují obyvatelům potřebné 
služby a obci pravidelný příjem. 

„Někteří škarohlídi obci předvídali brzký 
krach, ale my jsme měli dobrý plán a jasnou 
vizi. Proměna centra obce přilákala do Čelad-
né další investory a my jsme mohli díky dob-

Obec Čeladná po 21 letech splatila úvěr
rému stavu obecních financí dále investovat,“ 
říká Pavol Lukša, starosta Čeladné, která 
před lety patřila k nejzadluženějším obcím 
v Česku. Teď čerpá 25milionový úvěr, který 
obci slouží na průběžné financování evrop-
ských dotací. „Už z něj máme 16 milionů za-
placených a do konce roku bychom asi uměli 
našetřit i těch zbývajících devět, abychom 
vstoupili do příštího roku úplně bez dluhů. Ale 
při tak výhodných úvěrových podmínkách, 
které jsme si s bankou díky dobré ekonomické 
situaci vyjednali, bychom byli hloupí, takže ty 
peníze využijeme ještě na nějaké letošní in-
vestice,“ dodává starosta.

Vybudování nového náměstí zcela pro-
měnilo ekonomickou situaci Čeladné. Obec 
od roku 2000 s využitím dotací i z vlastních 
zdrojů investovala více než 650 milionů korun. 
Vybudovala nový sportovní areál i krytou halu, 
postavila novou školku, kompletně zmoder-
nizovala základní školu, zrekonstruovala čis-
tírnu odpadních vod, hřbitov, opravila desítky 
kilometrů silnic, postavila nový chodník kolem 
hlavní cesty a letos přestavěla bývalou obec-
ní školu na moderní Památník Josefa Kaluse, 
který bude dalším generacím připomínat his-
torii Čeladné.
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Opravdovou zkouškou prošly v říjnu naše základní a střední školy, 

které zvládly přechod na online výuku. Někde sice zpočátku s menší-
mi obtížemi, ale nyní by již vše mělo fungovat. Kdybych mohla, uděli-
la bych všem medaili, zaslouží si ji naše děti, učitelé i rodiče! Nejvíce 
je mi líto našich prvňáčků. Těšili se na spolužáky, na paní učitelku 
a na vše nové. Věřme, že absence prezenční výuky se na znalostech 
našich dětí projeví co nejméně! Na školách nám také vznikla centra 
pro děti pracovníků záchranných složek, a to zdravotníků, hasičů, policistů, prostě všech, 
jejichž rodiče jsou v prvních liniích boje s nákazou. Všem vám patří velký dík, moc si toho 
vážíme!

Přeji vám nádherný listopad a příjemné vklouznutí do adventu. Víc, než kdykoli jindy vám 
přeji, abyste tyto chvíle prožívali v radosti a pokoji, ale hlavně ve zdraví! Dodržujte nařízení, 
buďte ohleduplní k sobě navzájem, a hlavně neztrácejte naději! Bude líp, ale sami tomu 
musíme pomoci.  S úctou Helena Pešatová, starostka města

Naučit se číst je jedním z předních úkolů prv-
ního roku povinné školní docházky. Písmenka 
se postupně spojují ve slabiky, z nich poté vzni-
kají slova, ze slov věty a pak už je jen krůček 
k delšímu textu s daným obsahem. Přichází ob-
dobí prvního čtení a rodí se láska dítěte ke kni-
ze. Probudit ji se samozřejmě ve škole hodně 
snažíme, avšak najde-li se další činitel, který 
může tento významný životní návyk upevnit, 
jsme moc rádi. Jedním z takových motivačních 
impulzů je spolupráce školy s místní knihovnou. 

 Svoji oblibu mají knihovnické lekce, které se 
vloni bohužel ve 2. pololetí konat nemohly. A tak 
jsme se trošku báli, jak tomu bude letos. Přes 
počáteční obavy se nakonec podařilo uskutečnit 
naplánované tradiční pasování druháků na čte-
náře. Malí adepti rytířství řádu čtenářského to 
sice neměli posledních pár měsíců v 1. třídě díky 
distanční výuce vůbec snadné, ale přesto se jim 
povedlo zdolat všechna písmena abecedy, spojit 
je do slov a vět a naučit se chápat obsah čteného 
textu. Dokázat to mohli při malé slavnosti, která 
proběhla na začátku října v místní knihovně. 

Za účasti paní vedoucí knihovny a jejich 
kolegyní se z malých kluků a holek stali nejen 
opravdoví čtenáři, ale také rytíři a ochránci knih. 

Přestože my všichni školou povinní teď 
v rámci distanční výuky znovu sedíme u počí-
tačů, před pár týdny se nám podařilo zrealizo-
vat projektový den „Za ruku“, který je součástí 
celoročního preventivního projektu školy „Ko-
meňák sobě“. Projekt je realizován za podpory 
Moravskoslezského kraje. Jeho hlavním cílem 
je aktivním přístupem žáků i učitelů podporovat 
a rozvíjet zdravé klima ve třídách i v celé škole.

V pátek 9. října proto vyrazili žáci 1.–9. ročníků 
ZŠ Komenského do přírody. Spojení tříd bylo ne-

tradiční, např. spolu šli deváťáci a prvnáčci nebo 
sedmáci s páťáky. Netradiční byl i program. Buď 
si starší žáci připravili různorodé disciplíny pro 
své mladší kamarády nebo se museli mezi se-
bou domluvit šesťáci s osmáky a společně pak 
plnili zadané úkoly. Některé třídy si zasportovaly, 
jiné si ověřovaly své znalosti nebo organizační 
schopnosti. Všechny tyto prožité aktivity vedly 
nejen k zábavě a dobré náladě, ale také k napl-
ňování klíčových kompetencí, které jsou zákla-
dem každého školního vzdělávacího programu.

Pestrý program se pak odehrával na nejrůz-
nějších místech. Některé třídy se vydaly smě-
rem k řece Ostravici, další na Novou Ves, jiní 
směrem k letišti nebo na Pržno. Ti nejzdatnější 
zvládli zdolat i vrchol Ondřejníku. 

Přestože my všichni školou povinní teď 
v rámci distanční výuky znovu sedíme u počí-
tačů, těší nás skutečnost, že se mnohem lépe 
známe, a o to víc se na sebe budeme těšit, až 
se zase jednou budeme potkávat na chodbách 
našeho Zlatohradu.  (zskomenskehofno.cz)

Druháčci�ze�ZŠ�TGM�jako�rytíři�řádu�čtenářského.

Druhákům z Tégeemky to vyšlo, byli pasováni na čtenáře

ONDŘEJNÍK – Třináct jednotek hasičů za-
sahovalo během sobotního odpoledne 3. října 
na prudkém svahu beskydského masivu Ond-
řejník v katastru obce Pstruží, přesněji na ploše 
po jeho vykácení, kde hořela hrabanka. První 
jednotkou, která na místo dorazila, byla novo-
veská z Frýdlantu nad Ostravicí. Celkem zasa-
hovalo na 70 hasičů. Největší případnou ško-
dou by mohl být požár restaurace Roubenka, 
kterému se však včas zabránilo.

Operační středisko bylo o požáru v těsné blíz-
kosti oblíbené turistické lokality informováno 45 
minut před sobotním polednem. Hasiči dostali 
oheň pod kontrolu za dvě hodiny, další necelou 
hodinu jim zabralo pečlivé dohašování hrabanky. 

Do sobotního večera kontrolovaly požářiště dvě 
jednotky dobrovolných hasičů – ze Pstruží a Nové 
Vsi, která byla na místě požáru jako první. „Frý-
dlant nad Ostravicí nejenom našim hasičům dě-
kuje za vzorný výjezd a profesionálně odvedenou 
práci. Je také vidět, že investice, jak do činnosti 
hasičů, tak do jejich vybavení, jsou dobře vybra-
nou prioritou, kterou léta podporujeme,” poděko-
val všem hasičům místostarosta Davida Pavliska.

Za oheň mohla nedbalost při pálení klestí 
po lesní těžbě. Silný vítr posléze cloumal i se 
zasahujícími hasiči. Škoda po požáru na nece-
lém hektaru vykácené plochy lesa je minimální. 
Hasiči před ním ochránili okolní lesní porost, 
ale především turistickou restauraci Roubenka 

Ondřejníček, kam oheň za velmi silných poryvů 
větru rychle mířil hořícím porostem. Uchráněný 
majetek se dá podle majitele ohodnotit na něko-
lik milionů korun. Z Ondřejníčku také hasiči včas 
evakuovali do bezpečí 30 hostů. Dým byl přitom 
tak silný a hustý, že v první fázi zásahu museli 
hasiči použít venku dýchací techniku. I tak se 
požár obešel bez zranění turistů i hasičů.

Zasahovala zde jednotka HZS Moravsko-
slezského kraje ze stanice Frýdek-Místek, 
společně s ní 12 jednotek dobrovolných hasičů 
– Pstruží, Frýdlant nad Ostravicí – Nová Ves, 
Frýdlant nad Ostravicí, Metylovice, Ostravice, 
Palkovice, Dobratice, Čeladná, Lhotka, Staré 
Hamry, Sedliště a Frýdek.

Na Ondřejníku hořelo, Nová Ves byla na místě jako první jednotka

Nemocnice ve Frýdku-Místku, p. o. ve spolu-
práci s Charitou Frýdek-Místek zahájila na ulici 
E. Krásnohorské 249, Frýdek-Místek (dříve ne-
mocniční lékárna) provoz Beskydského centra 
duševního zdraví.

Centrum je součástí projektu „Podpora vzni-
ku Center duševního zdraví III“ (CZ.03.2.63/0.
0/0.0/15_039/0009646), který je realizován Mi-
nisterstvem zdravotnictví ČR v rámci Operační-
ho programu Zaměstnanost. Na tento projekt 
je poskytnuta finanční podpora Evropské unie 
a ze státního rozpočtu ČR.

Občanům Frýdlantu a související spádové 
oblastí nabízíme služby psychiatrické, psy-
chologické, psychoterapeutické, podporu své-
pomocných aktivit a podpůrné programy pro 
klienty/pacienty, rodiče, osoby blízké formou 
terénní a ambulantní péče.

Cílem tohoto projektu je:
- přesun péče o osoby s vážným duševním 

onemocněním do jejich přirozeného prostředí
- prevence hospitalizací nebo jejich zkraco-

vání a nápomoc k reintegraci dlouhodobě hos-
pitalizovaných do běžné komunity

- propojení lůžkové psychiatrické a ambu-
lantní psychiatrické péče 

- psychoterapeutické služby
- propojení zdravotních a sociálních služeb 

v našem městě 

- navýšení dostupnosti a kvality v poskyto-
vání psychiatrické péče a úspěšné začleňování 
duševně nemocných do společnosti

Vážení uživatelé/klienti, jste vítáni v této 
době:

Pondělí–pátek 7.00–15.00
Telefonní kontakt: 558 415 951, 558 415 950
E-mail: info@bcdz.cz 
O klienty pečuje multidisciplinární tým 

ve složení: psycholog, psychiatr, psychotera-
peut, sestry se specializací v psychiatrii, soci-
ální pracovníci a peer konzultant z řad klientů.

Spádová oblast
Obce na území obvodu s rozšířenou působ-

ností města Frýdek-Místek (ORP F-M):
Baška, Brušperk, Bruzovice, Dobratice, 

Dobrá, Dolní Domaslavice, Dolní Tošanovice, 
Fryčovice, Frýdek-Místek, Horní Domaslavice, 
Horní Tošanovice, Hukvaldy, Kaňovice, Kozlo-
vice, Krásná, Krmelín, Lhotka, Lučina, Moráv-
ka, Nižní Lhoty, Nošovice, Palkovice, Paskov, 
Pazderná, Pražmo, Raškovice, Řepiště, Sed-
liště, Soběšovice, Staré Město, Staříč, Sviad-
nov, Třanovice, Vojkovice, 

Vyšní Lhoty, Žabeň, Žermanice.
Vybrané obce z území obvodu s rozšířenou 

působností města Frýdlant nad Ostravicí:
Frýdlant nad Ostravicí, Janovice, Male-

novice, Metylovice, Pržno, Pstruží.

Beskydské centrum duševního zdraví 

Domů si odnesli drobné upomínkové předmě-
ty a možnost přihlásit se k vypůjčování knih 
do konce kalendářního roku bezplatně. Rádi 
bychom i touto cestou poděkovali frýdlantské 

knihovně a jejím zaměstnankyním za tento 
krásný projekt. Naši žáci se jej moc užili a my 
věříme, že právě zde došlo ke zrodu několika 
nových milovníků knih. Děkujeme!  lg

Nic není jako dřív. Covid pandemie mění naše 
životy. Zakrývá nám sice ústa a nos, ale oči 
a mozek si naštěstí roušku nasadit opravdu ne-
mohou. V ZŠ TGM se od září opět učilo, a přes-
tože nám mnohá omezení nedovolila rozjet vše 
tak, jako bývalo zvykem, radovali jsme se z kaž-
dého projektu, který se nám podařilo realizovat. 

Poměrně teplé zářijové dny lákaly ven 
všechny kolektivy žáků. A tak přestože výuka 
probíhala na plné obrátky a snažila se dohnat 
zameškané učivo z loňska, není se co divit, že 
v hodinách tělesné výchovy bylo opět naplno 
využito nejen hřiště za školou, ale i další ven-
kovní prostory, které se u školy nabízí. Výjimkou 
nebyla třeba realizace hodin v atriu či poznávací 
přírodovědné vycházky. Vyvrcholením byl pak 
v pátek 25. září 2020 projekt 1. stupně nazva-
ný Den tělesné zdatnosti. Děti vyrazily na celé 
dopoledne do různých míst v okolí, aby využily 
jedny z posledních slunečních paprsků a mohly 

Sluníčko�lákalo�v�září�učit�se�venku,�a�hlavně�–�byli�jsme�zase�spolu!

tak alespoň částečně kompenzovat chybějící 
pohyb z předprázdninového koronavirového 
období. A protože se letos nemohla uskutečnit 
naše Drakiáda, využili někteří právě tohoto dne, 
aby si své vzdušné oblíbence trošku provětrali. 

Zkrátka a dobře, září a kousek října jsme 

si ve škole po vynucené pauze opravdu užili. 
Na možnou distanční výuku, která nás nakonec 
bohužel čekala, jsme se sice postupně připravo-
vali, avšak je nám jako všem jasné, že klasiku 
ve školních lavicích nic nenahradí. Všichni si ji 
moc přejeme, tak snad se jí zase brzy dočkáme.

Projekt „Za ruku“ aneb Komeňák v přírodě

Než nám zavřeli školu…
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jubilea

V měsíci listopadu 2020 
oslaví své životní jubileum:

Pan PETR JANEČKA – 55 let
Pan TOMÁŠ VEČEŘA – 55 let

Pan MIROSLAV NEKORANEC – 65 let

Našim jubilantům k jejich výročí 
srdečně blahopřejeme a do dalších let 

přejeme pevné zdraví!

Přehled bohoslužeb 
v listopadu 

8. 11. 2020 
32. neděle v mezidobí: 

Ostravice 8.00, Bílá 10.30, Staré Hamry 11.30 
9. 11. 2020 

Svátek Posvěcení Lateránské baziliky: 
Ostravice 8.00 
15. 11. 2020 

33. neděle v mezidobí: 
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, Staré Hamry 11.30

21. 11. 2020 
Zasvěcení Panny Marie v Jeruzalémě: 

Ostravice 8.00 
22. 11. 2020 

Slavnost Ježíše Krista Krále: 
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, Staré Hamry 11.30

30. 11. 2020 
Svátek sv. Ondřeje, apoštola: 

Ostravice 16.00 

Podzim�pod�Gruněm…�� Foto: Petr Lukeš ml.

Nová otevírací doba 
Pošty Staré Hamry

PO 15.00 – 18.00
ÚT 8.00 – 11.00
ST 15.00 – 18.00
ČT 8.00 – 11.00
PÁ 8.00 – 11.00

SO Zavřeno
NE Zavřeno

Volby do zastupitelstev krajů 
konané dne 2.–3. 10.

Výsledky hlasování – obec Staré Hamry

Volby do Senátu Parlamentu ČR
Výsledky hlasování – obec Staré Hamry

Místní akční skupina Frýdlantsko-Beskydy, 
z.s. v listopadu 2020 vyhlásí v pořadí již dru-
hou výzvu na podporu mikroprojektů v rámci 
programu „V Beskydech to žije“. Jedná se 
o formu finanční podpory, kterou naše MAS 
Frýdlantsko-Beskydy spolu s Mikroregionem 
Frýdlantsko-Beskydy plánuje přerozdělit nej-
lepším projektovým záměrům, jejichž tvůrci 
jste právě vy, místní lidé. 

Podpoříme finančně nejen zajištění a vlast-
ní konání vaší akce, ale nově i pořízení drob-
ného vybavení pro dlouhodobější využití 
na vašich akcích. Veškeré informace k dané 
výzvě včetně formuláře žádosti jsou od polo-
viny října 2020 k dispozici na webových strán-
kách MAS Frýdlantsko-Beskydy, z.s.

Doufáme, že i přes současná opatření a na-
řízení z důvodu koronavirové pandemie budou 
mít organizátoři možnost, ale i chuť realizovat 
akce v našem regionu, které jsou prospěšné 
lidem na území a přispívají k rozvoji spolkové-
ho a zájmového života, ke spolupráci místních 
komunit nebo ochraně kulturního a přírodního 
dědictví. Těšíme se na vaše projekty. 

Úřední hodiny:
Pondělí od 7.00 do 12.00 hodin 
Středa od 12.00 do 17.00 hodin

V úterý, čtvrtek a pátek bude obecní 
úřad pro veřejnost UZAVŘEN.

V případě nezbytnosti osobního kontaktu, 
pro vyřízení neodkladných záležitostí doporu-
čujeme předchozí telefonní dohodu s přísluš-
ným pracovníkem obecního úřadu. 

Z důvodu omezení kontaktu osob a mini-
malizace osobního styku a pohybu obyvatel 
po budově upřednostňujeme písemný, elek-
tronický či telefonický kontakt. 

Při platbách poplatků upřednostněte bez-
hotovostní platební styk, tzn. realizujte platby 
převodem z účtu: č. účtu: 1682009399/0800 
VS: číslo domu. V případě, že nemáte možnost 
platit uvedeným způsobem, úhradu v hotovosti 
odložte na pozdější dobu. Za nedodržení ter-
mínu úhrady sankce účtovány nebudou.

Je nutné dodržet stanovená hygienická 
opatření. Do budovy budou vpuštěni jen lidé 
s hygienickou rouškou nebo jinou adekvátní 
ochranou nosu a úst. Po vstupu do budovy, 
a také při odchodu, použijte připravenou dez-
infekci rukou.

Provoz Obecního úřadu Staré Hamry

Voliči  
v seznamu 

Vydané  
obálky 

Volební účast 
v % 

Odevzdané  
obálky 

Platné  
hlasy 

% platných  
hlasů 

463 162 34,99 162 157 96,91 
 

V Beskydech to pořád žije!

zprávičky ze školy

To, co jsme si nepřáli, je tu. Distanční výuka. 
Ať se nám to líbí nebo ne, je to tady a my se 
k tomu musíme postavit čelem. Naštěstí jsme se 
na tuto situaci připravovali předem, takže i když 
rozhodnutí vlády přišlo nečekaně, byli jsme při-
praveni.

Pro dálkovou výuku jsme se rozhodli využívat 
platformu Microsoft Teams. Tato aplikace splňu-
je všechny naše požadavky a v rámci licencí, 
které naše škola vlastní, je pro žáky zdarma. 

Jelikož jsme s Microsoft Teams neuměli pra-
covat, absolvovali jsme na konci září školení, 
na kterém jsme se naučili ovládat aspoň základ-
ní prvky. Další se pomaličku postupně doučuje-
me, např. jak zařadit poslech z angličtiny do sys-
tému apod. Aspoň se po večerech nenudíme.☺

Možnost zúčastnit se školení měli rovněž i ro-

diče našich žáků, aby v případě potřeby uměli 
svým dětem poradit.

Poté, co jsme se zaškolili my, jsme začali učit 
aplikaci používat i žáky. Zvláště náročné to bylo 
pro naše nejmenší. Vše se ale podařilo. Svědčí 
o tom i fakt, že hned od prvního dne distanční 
výuky učíme a vše funguje, jak má. Všichni žáci 
jsou disciplinovaní a úderem 8. hodiny ranní če-
kají u svých počítačů s učebnicemi a pracovními 
sešity.

Díky sponzorskému daru vlastníme několik 
kvalitních notebooků, které máme možnost pro 
distanční výuku zapůjčit. Tuto nabídku využily 
čtyři rodiny.

Závěrem budu opakovat naše přání, aby se 
z našich „dálkových žáků“ brzy stali zase „žáci 
prezenční.“☺ Dana Petriková

Distanční výuku jsme si nepřáli

Voliči v 
seznamu 

Vydané 
obálky 

Volební účast v 
% 

Odevzdané 
obálky 

Platné 
hlasy 

% platných 
hlasů 

463 147 31,89 145 141 97,24 
 

 

Kandidát        Počty hlasů          % hlasů
číslo příjmení, jméno, tituly Volební strana Navrh. Strana Pol.příslušnost 1.kolo 2.kolo 1.kolo 2.kolo

1 Olšovský Pavel RNDr. Ph.D. VOK VOK BEZPP 1 x 2,12 x
2 Matýs Jaroslav MUDr. Trikolóra Trikolóra BEZPP 2 x 1,41 x
3 Lukša Pavol DV 2016 DV 2016 DV 2016 15 x 10,63 x
4 Pešatová Helena RNDr. STAN STAN BEZPP 66 56 46,8 75,67
5 Deutscher Karel ČSSD ČSSD ČSSD 4 x 2,83 x
6 Mamula Radim Bc. ANO ANO BEZPP 16 x 11,34 x
7 Pawlas Daniel Bc. KSČM KSČM KSČM 6 x 4,25 x
8 Bača Radim ANK 2020 ANK 2020 BEZPP 0 x 0 x
9 Carbol Jiří Ing. KDU-ČSL+NMFM KDU-ČSL KDU-ČSL 21 18 14,89 24,32

10 Bodzsar Radomil SPD SPD SPD 8 x 5,67 x

  Kandidátní listina  Platné hlasy   
číslo název celkem v % 
5 Demokratická strana zelených 0 0 
12 KDU-ČSL 22 14,01 
14 Morav. a Slez. pirátská strana 1 0,63 
16 Svoboda a př. demokracie (SPD) 6 3,82 
19 Česká pirátská strana 19 12,1 
22 Moravané 0 0 
28 VOK - Volba pro kraj 0 0 
29 Koalice ODS a TOP 09 16 10,19 
37 Jednotní 1 0,63 
38 Dělnic.str.sociální spravedl. 0 0 
45 Česká str.sociálně demokrat. 26 16,56 
50 ANO 2011 32 20,38 
54 Koalice STAN, Zelení, NEZ 3 1,91 
57 Koalice ODA, Hlas, SNK ED 0 0 
63 Komunistická str.Čech a Moravy 10 6,36 
67 Volte Pr.Blok www.cibulka.net 0 0 
70 Trikolóra hnutí občanů 4 2,54 
79 Alternativa pro nez.kand.2020 0 0 
81 Starostové pro kraj 17 10,82 
82 ROZUMNÍ - Petr Hannig 0 0 

 

 

 

Zimní údržba komunikací v obci bude probí-
hat ve stejném rozsahu a se stejnými dodava-
teli jako v létech minulých. Z důvodu možnosti 
provádění řádné zimní údržby žádáme všech-
ny majitele pozemků v bezprostřední blízkosti 
udržovaných cest, aby v případě, že vzrostlé 

stromy zasahují svými větvemi do jízdního pro-
filu cesty, provedli jejich ořez. Jinak hrozí, že 
firmy, které zimní údržbu provádějí, z důvodu 
neprůjezdnosti, respektive z důvodu poškození 
techniky např. zpětných zrcátek, nebudou tyto 
komunikace udržovat.

Zimní údržba komunikací

Krajský úřad Moravskoslezského kraje infor-
moval o přijatých omezeních veřejné dopravy, 
ke které došlo s ohledem na přerušení školní 
docházky s účinností od 19. 10. 2020.

Příměstská autobusová doprava bude pro-
vozována v rozsahu jízdních řádů platných 

v období letních školních prázdnin.
Drážní doprava bude provozována v režimu 

nedělních jízdních řádů, přičemž některé spoje 
do zaměstnání budou zachovány.

Změny najdete na: www.kodis.cz a na www.
portaliIdos.cz.

Informace o omezení dopravy 

Advent začíná v římskokatolické církvi 
v předvečer neděle, která je nejbližší 30. listo-
padu, a končí 24. prosince odpoledne.

Název je odvozený od latinského adventus 
= příchod. Křesťané se v tomto období připra-
vují na příchod Ježíše o Vánocích, ale pamatují 
i na jeho druhý příchod na konci časů.

Adventem začíná liturgický rok.
Advent je především obdobím vnitřní pří-

pravy. Jak uvádí například slezský duchovní 
autor Angelus Silesius (17. století), člověku nic 
nepomůže, kdyby „se Kristus v Betlémě tisíckrát 
narodil“, ale „nenarodil se“ v srdci člověka.

V adventním období jsou vždy čtyři nedě-
le. První je zaměřená na Kristův druhý příchod 
na konci světa s výzvou, aby byl na něj člověk 
připraven. Druhá a třetí neděle představuje 
postavu Jana Křtitele, který vyzývá k obráce-
ní srdce a ohlašuje Kristův příchod. Tématem 
čtvrté adventní neděle jsou již události, které 
bezprostředně předcházejí Ježíšovu narození 
v Betlémě.

Třetí adventní neděle je nazvaná také „Gau-
dete“ neboli radostná. Pojmenovaná je podle 
prvních slov úvodního verše mše svaté: „Ra-
dujte se stále v Pánu, opakuji: Radujte se! Pán 
je blízko.“ Radostná atmosféra z blížícího se 
Kristova příchodu může být vyjádřena při mši 
růžovou barvou, namísto obvyklé fialové, která 

je typická pro advent.
Adventní období má dvě části: (1) do 16. 

prosince a (2) 17.–24. prosince. Druhé jmeno-
vané již úzce připravuje na Vánoce: při mších 
se čte o událostech z Bible, které se odehrály 
těsně před narozením Ježíše. Při mši svaté i při 
modlitbě breviáře zaznívají tzv. „Ó antifony“. 

V první části adventu se často slaví tzv. ro-
ráty. Jejich název je odvozený od prvního slova 
písně, která se zde zpívá: Rorate, coeli, desuper 
= „Rosu dejte, nebesa, shůry“. Roráty jsou ran-
ní mše ke cti Panny Marie. V poslední době se 
v některých kostelích slaví jen při svíčkách.

8. prosince se slaví slavnost Panny Marie 
počaté bez poskvrny prvotního hříchu. Udá-
lost nepřipomíná početí Ježíše, jak bývá mnoh-
dy mylně uváděno, nýbrž skutečnost, že sama 
Panna Maria byla počata bez prvotního hříchu.

Na období před Vánocemi se také rozšířil 
zvyk zapalovat postupně svíce na adventním 
věnci, každou adventní neděli o jednu navíc. To 
může připomínat blížící se příchod Krista, který 
je světlem ve tmě. Zelený kruhový věnec také 
může naznačovat na věčnost a Boha (nemá 
začátek a konec). Za předchůdce současného 
adventního věnce lze považovat evangelického 
teologa Johanna Hinricha Wicherna (19. století).

h t t ps : / /www.c i r kev . cz / cs /ak tua l i t y /
161124co-je-to-advent

Co je to advent? Kdy začíná a končí?

V roce 2018 zastupitelstvo obce schválilo Plán 
zimní údržby pro zimní období 2018–2022 včetně 
dodavatelů zimní údržby pro jednotlivé úseky.

Přehled dodavatelů služeb zimní 
údržby dle jednotlivých úseků:

JZD Staré Hamry – zemědělské družstvo – II. a III.
Lesteka Beskydy, s.r.o. – I. a VI.
B+J stavební s.r.o. – V. a VII.
Štaud Martin – IV.

Přehled jednotlivých úseků:
I. Samčanka – střed, polesí – bytovky, Loj-

kaščanka, Červík, Chlopčiky, Lučisko, Jankula, 
cesta pod Javořinku

II. Stýskalonky, Kršelky, Jamník k Červen-

kům, Vandům, Staré Luky, Bilisko, Kršelky – 
Gruň, parkoviště Gruň, Gruň po Švarnou Han-
ku, Podbuřanská ceta, cesta na Svornolku

III. Most, k Remešům, k Nepustilům a Z. 
Červenkovi, kostel, Porubané, Pavlonka, Gar-
bovice, k Zaoralům, Školeny, Matysonka, Bu-
řanka k Leskovi

IV. Červík po kříž, k Dorociakům, Němčan-
ka, Osťana, Klepačka, Klubová

V. Myjarna, Velký, Hutě, Samčanka – velké 
parkoviště

VI. Vroble, Slezská cesta, Bílý Kříž, Harti-
sov, Skalčane

VII. Těšiňočka k Ručkům

Plán zimní údržby
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slovo starosty

Vážení spoluobčané,
máme tady předposlední měsíc letošního roku. Vybarvené stromy, 

spadané listí a ranní mlhy nás upozorňují, že je tady podzim. Všichni teď 
prožíváme ne moc šťastné období, kdy v celé republice stoupá počet na-
kažených koronavirem a přibývají další opatření a nařízení. Je jisté, že 
nemůžeme šíření nákazy stoprocentně zabránit, ale dodržováním pravidel 
můžeme výrazně přispět k tomu, jak rychle se bude nákaza šířit, a společ-
ně můžeme ochránit ty nejohroženější, starší a nemocné. 

Samozřejmě, že musíte do práce, nakoupit, vyřídit nezbytné záležitosti a je velká pravděpo-
dobnost, že se dostanete do blízkostí nebo kontaktu s nakaženou osobou. Dodržováním hygi-
enických opatření, správně nasazenou rouškou a udržováním rozestupů můžete výrazně snížit 
riziko přenosu viru. Už se to táhne dost dlouho, co se nemůžete plně věnovat svým činnostem, 
na které jste byli zvyklí, nemůžete se bez omezení setkávat s přáteli, máte starosti s dětmi, které 
nemůžou do školy. Byli jste zvyklí žít bohatým kulturním a společenským životem, navštěvovat 
se, cestovat – a to je vám teď odpíráno. To všechno se podepisuje nejen na náladě v celé 
společnosti, ale především na psychické stránce každého z nás. Z televize, internetu a novin 
se na nás chrlí nespočetně různých „korona“ informací a není možné si vybrat, zda konáme 
správně, či nikoliv, zda máme nosit roušky a dodržovat nařízení, nebo vše ignorovat. Nejhorší 
na tom je, že někteří jedinci, ať už politici, umělci nebo jiní rádoby odborníci na všechno tento 
stav zneužívají k politickému a mocenskému boji, snaze se zviditelnit, nebo dezinformacemi 
zlehčovat současnou situaci, aniž by si uvědomovali případné následky. Je smutné, že k tomuto 
chaosu velkou měrou přispívají i senzace chtiví novináři a neuvědomují si, jak rozpolcují už tak 
těžce zkoušenou společnost. Dnes si může na internet a sociální sítě veřejně nebo pod skrytou 
identitou napsat každý co chce, ať je to pravda nebo není, a my nejsme schopni mezi tím rozlišit, 
co je opravdu správné, a co nikoliv. Lidé jsou zmatení, neznají pravdu a těžce se vyrovnávají 
se současnou situaci. V různých diskuzích na internetu a sociálních sítích si někteří diskutující 
zvyšují sebevědomí agresivitou, urážkami, nulovou tolerancí k jinému názoru, opovrhováním 
starými, nemocnými a nabádáním k demonstracím a odporu proti omezením. 

Já bych vás chtěl požádat, zachovejte si zdravý rozum a dodržujte hygienická opatření a vy-
daná nařízení jako doposud. Chráníte tím nejen sebe, ale i ty, na kterých vám záleží. Myslete 
na své rodiče, prarodiče, na své blízké a kamarády. Veškeré nařízení a důležité informace se 
vám snažíme podat na obecních stránkách, v mobilním rozhlase nebo na vývěskách. Místo 
katastrofických zpráv v televizi si raději pusťte veselou komedii, místo brouzdání po sociálních 
sítích si přečtěte pěknou knížku anebo si sedněte se svou rodinou a udělejte si hezké chvilky, 
na které jste možná ani v samotném každodenním shonu neměli čas. Užívejte si ještě pěkných 
podzimních dnů k procházkám po okolí. Zvláště teď, když se příroda vybarvuje, se vám z okol-
ních kopečků naskytnou krásné barevné výhledy. Pobyt na čerstvým vzduchu má blahodárný 
vliv na naše zdraví, což je to nejdůležitější, co teď všichni potřebujeme. Važte si toho, že bydlíte 
právě tady, na vesnici pod Ondřejníkem, a můžete se kdykoliv bez omezení pohybovat po okol-
ních lesích a loukách a využívat darů zdejší přírody. Přeji vám ještě hodně krásně vybarvených 
a slunečných podzimních dnů, veselou mysl, dobrou náladu, a hlavně pevné zdraví. 

 Zdeněk Kubala, starosta

jubilea

V měsíci listopadu oslaví svá významná 
životní jubilea a dali ke zveřejnění souhlas:

Marie Bílková – 86 let
Drahomíra Mičulková – 82 let

Pavla Šrubařová – 50 let

Oslavenkyním�přejeme�všechno�nejlepší,�
hodně�dalších�spokojeně�prožitých�let.�
Pevné�zdraví,�životní�elán�a�pohodu.

krátce z obce

Odpadové hospodářství
Biologicky rozložitelný odpad rostlinného 
původu, velkoobjemový, elektroodpad a kar-
tonový papír můžete odevzdávat do konce 
listopadu vždy v sobotu od 10.00 do 12.00 
hodin na sběrném místě u bývalého kra-
vína, případně po tel. domluvě v pracovní 
době obecního úřadu. Neodkládejte odpad 
v okolí sběrného místa mimo provozní dobu, 
a to ani biologicky rozložitelný odpad, který 
přijde do uzamčeného prostoru. Nevhazujte 
trávu a zbytky rostlin přes plot. Mimo pro-
vozní dobu můžete odkládat pouze větve 
z ořezu stromů a keřů (bez kořenů) na vy-
značené místo.  oú

Termíny svozu
Termíny svozu komunálního odpadu v listo-
padu: pondělí 2. 11., 16. 11. a 30. 11.

Kalendář na rok 2020
Informujeme občany, že i v letošním roce 
budou k prodeji obecní kalendáře na cenu 
20 korun. Předpokládané zahájení prodeje 
bude v polovině prosince. Občany bude-
me včas informovat na vývěsních tabulích, 
na stránkách obce, obecním rozhlasem 
i nově zavedenou aplikací mobilní rozhlas, 
do které je třeba se zaregistrovat. Pokud 
byste si nevěděli rady, přijďte na obecní 
úřad, kde vám rádi poradíme i pomůžeme. 

Zaregistrujte se do mobilního rozhlasu
Doporučte svým známým, aby se zaregistrovali do mobilního rozhlasu a dostávali 

tak pravidelně zdarma aktuální informace z obce do e-mailu.
Tato služba je pro občany zcela zdarma a využít ji může každý, kdo se zaregistruje do sys-

tému a dobrovolně poskytne kontaktní údaje pro zasílání zpráv. Vše je samozřejmě v souladu 
s obecným nařízením o ochraně osobních údajů GDPR. Registraci zdarma můžete provést 
buď přes webovou stránku www.obec-lhotka.mobilnirozhlas.cz nebo vyplněním registračního 
letáku a jeho předáním na obecním úřadě. Touto formou se vám snažíme přinést co nejak-
tuálnější informace, jako jsou krizové situace, upozornění na výpadky elektrické energie či 
odstávky vody, změny úředních hodin, upozornění na splatnost poplatků, informace o odpa-
dovém hospodářství, nových vyhláškách, informace lékařů, pozvánky na veřejné zasedání 
zastupitelstva, pozvánky na kulturní, společenské a sportovní akce a mnoho dalších infor-
mací. Věřím, že tento způsob komunikace, kdy vám jsou informace reálně doručené, ať jste 
právě kdekoliv, na rozdíl od informací jen zveřejněných, vám zjednoduší a zpříjemní život 
v naší obci. 

Nezapomeňte si zaregistrovat e-mailovou adresu!!!
Stáhněte si mobilní aplikaci Zlepšeme Česko nebo se zaregistrujte na www.obec-lhotka.

mobilnirozhlas.cz a pojďme společně zlepšit naši Lhotku!

Co se zajímavého nachází v jesenických 
Karlovicích, co v Bohumíně nebo v Úvalně, 
do kolika metrů sahají štoly nejhlubšího ost-
ravského dolu, kde se pořádá největší profesi-
onální dřevorubecká a lesnická akce v Morav-
skoslezském kraji… Odpovědi na tyto, ale ještě 
i na řadu dalších otázek mohli získat úspěšní 
luštitelé tajenek deseti křížovek, které si zájem-
ci z řad členů lhoteckého Klubu seniorů převza-
li od výboru v říjnu.

Klub tak navázal na loňskou spolupráci s bý-
valým redaktorem rozhlasu Ivanem Sekaninou, 
který dlouhodobě rozvíjí aktivity se-
niorů v kraji a který mimo jiné pro ně 
organizuje Křížovkářskou ligu. 

V loňském roce se vyhodnocení 
prvního kola této „ligy“ uskutečnilo 
při listopadové besedě členů Klubu 
právě s Ivanem Sekaninou. V le-
tošním to chtěli v Klubu udělat tak-
též u malého společného setkání. 
Ale pro nová podzimní hygienická 
opatření se už v říjnu neuskutečni-
la krmášová zábava seniorů, stejně 
tak se vznášejí otazníky nad kaž-
doročním konáním připravovaného 

Přátelského večírku v lednu, takže Klub hledá 
pro své členy, patřící do rizikové skupiny oby-
vatel, raději bezpečnější řešení. A proto, pokud 
se situace zásadně nezlepší, budou s největší 
pravděpodobností odevzdané vyluštěné kří-
žovky tentokrát vylosovány „za přítomnosti 
státního notáře“ ve výboru klubu. Ale o odmě-
ny vylosovaní luštitelé samozřejmě nepřijdou. 
A co ti, kterým snad štěstí bude přát méně? 
Budou vyluštěním tajenek obohaceni o celou 
řadu zajímavostí z měst a obcí našeho kraje. 

 P. Pasek

Při zápisu do mateřské školy, který se 
uskutečnil v květnu distančním způsobem, byli 
uspokojeni všichni zájemci a pro tento školní 
rok bylo přijato 28 dětí ze spádového obvodu 
(obec Lhotka), ale i z Kozlovic a Palkovic. 

Nově příchozí děti do třídy vrstevníků vstu-
povaly většinou s nadšením, plny očekávání. 
Je přirozené, že u dětí, které jsou do doby, než 
nastoupí do mateřské školy, jen v kruhu svých 
nejbližších a najednou se ocitnou ve velkém 
novém společenství, kde se od nich něco žádá 
a ony na to nejsou zvyklé, to mnohdy vyvolá 
nelibé pocity a stesk, který je doprovázen 
i pláčem. Starší děti si na své první dny v ma-
teřské škole většinou nevzpomenou a často 
se diví a ptají se, proč nové děti stále pláčou. 
Já je utvrdím v tom, že i jim se tenkrát stýs-
kalo po mamince a ukázaly nám své slzičky 
– nechtějí tomu věřit. Délka procesu adap-
tace na nový kolektiv je individuální, ale jako 
vše „odejde“ – odezní pláč, vystřídá jej úsměv 
a děti se postupně začínají těšit na nové ka-
marády, na jiné hračky, hry a činnosti, které 
se v domácím prostředí nenabízí. Vzdělávací 
program naší mateřské školy s názvem Okolo 
Lhotky cestička má dětem co nabídnout a trou-
fám si říci, že proto děti do naší mateřské školy 
chodí rády.  M. Laníková

Senioři „hrají“ Křížovkářskou ligu 

Podzim v Mateřské škole ve Lhotce

Občas se při neformálních setkáních, ná-
hodných rozhovorech, z doslechu nebo u piva 
dozvídáme, co vás trápí, co bychom měli řešit, 
ale tyto informace se nám oficiálně na obec 
nedonesly. Nevidíme do vašich niter, a proto 
se o problémech nedovíme, dokud nám je ne-
sdělíte. 

Pokud si myslíte, že by vám mohla obec 
s nějakou záležitostí pomoct, obraťte se 
na nás, jak už jsem hodněkrát psal, jsme tu 
od toho a dveře na úřad jsou vám vždy otevře-
né. Důležité je, abyste svůj požadavek předali 
písemně. Nemusí být na žádném předepsa-
ném formuláři, vždyť žijeme na malé vesnici 
a většinou se tady všichni známe. Stačí svůj 
požadavek, žádost, připomínku, stížnost 
nebo i pochvalu, což je taky důležité, napsat 
na počítači nebo ručně na kus papíru, pode-

psat a odeslat mailem na info@obec-lhotka.
eu nebo vložit do hnědé poštovní schránky 
u vchodu do obecního úřadu. Chápeme, že ne 
každý z vás má čas nebo chuť chodit na veřej-
né zasedání zastupitelstva, kde se k vám do-
stane nejvíc informací přímo od zdroje a je tam 
vždy dán prostor pro diskuzi. Ujišťuji vás, že 
žádná žádost nebo stížnost, kromě anonym-
ních, neskončí v koši. Každou se budeme za-
bývat a na každou dostanete odpověď. Jsme 
otevření vaším námětům i připomínkám. Sa-
mozřejmě, že když potřebujete nějakou radu, 
či informaci, můžete za mnou přijít i osobně, 
nejlíp po telefonické domluvě, a jak mnozí 
z vás už ví, většinou dostanou požadované 
informace nebo společně najdeme uspokojivé 
řešení vašich problémů. 

 Zdeněk Kubala, starosta

Dotazy, žádostí, náměty…

V pondělí 19. číjna byla zahájena stavba 
„Prodloužení chodníku podél silnice III/48410, 
směr Metylovice“. Stavbu bude provádět firma 
SWIETELSY stavební s.r.o. a předpokládané 
dokončení stavby je do 60 dnů od zahájení. 

Upozorňujeme, že z důvodu stavby bude 

dopravním značením omezena doprava v úse-
ku od konce chodníku u firmy Závodný až 
po odbočku na sportoviště. Žádáme vás, abys-
te dopravní značení respektovali a dbali zvýše-
né opatrnosti při průjezdu stavbou. 

Děkujeme za pochopení.

Výstavba chodníku – omezení dopravy
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Obecní policie Baška 

Obec Baška zřídila dnem 1. 10. 2020 obecní policii, s čímž souvisí i výběr budoucích strážníků.  
Zájemci o místo strážníka Obecní policie Baška se mohou hlásit do výběrového řízení, jehož 
podmínky jsou uvedeny na webových stánkách obce Baška https://www.baska.cz/.         

V areálu campu u přehrady v Bašce pro-
běhl 7. ročník Bašťanské šestky. A nutno říci, 
že se maximálně vydařil. Výborné běžecké 
počasí, bezproblémová organizace, skvě-
lí závodníci i doprovod, který respektoval 
všechny pokyny.

Závod byl totiž rozdělen do tří částí. Po do-
běhu každé kategorie proběhlo ihned vyhláše-
ní, předání medailí a losování tomboly. Po vy-
hlášení opustily odběhnuvší kategorie areál 
a uvolnily tak prostor dalším. Za to patří všem 
rodičům velké poděkování! Děti si zasportovaly 
a v průběhu tří hodin tak mohly odběhat na tři 
stovky běžců, při dodržení nařízení vlády. Pros-
tě parádní spolupráce.

Pojďme však k výsledkům:
Z vítězství se radovali:
Kategorie 2013 a mladší: 

Karolína Adámková a David Lex
Kategorie 2011–2012: 

Biolková Julie a Václav Šodek
Kategorie 2009–2010: 

Hrušková Tereza a Kolecký Pavel
Kategorie 2007–2008: 

Anna Václavíková a Aleš Majstryszin
Kategorie 2005–2006: 

Barča Bystřičanová a Kornel Matěj
Kategorie 2001–2004: 

Anna Cagašová a Patrik Stankov
Hlavní závod žen na 2,8 km 

(1 kolečko kolem přehrady a brouzdaliště):
do 34 let: Barča Bystřičnová (10:10 min)
od 35–44 let: Markéta Kašná (10:44 min)

nad 45 let: Hana Laciková (11:32 min)
Hlavní závod mužů na 5,6 km 

(2 kolečka kolem přehrady a brouzdaliště).
do 34 let: Krystian Zahraj (19:32 min)
od 35–44 let: Jan Hlavatík (20:35 min)
od 45–54 let: Martin Biolek (19:31 min)
nad 55 let: Daniel Šindelek (20:26 min)

Mezi nejrychlejší Bašťany patří: 
Jarmila Málková (12:21 min.) 

a Vít Lederer (22:57 min.).
 Všem gratulujeme.
 Zdroj: Atletika F-M

Výzva výkonného výboru:
Bašťanský fotbalový klub do nové sezóny vy-
slal čtyři týmy. K tomu mužskému se po ně-
kolika letech podařilo rozjet družstvo dorostu 
a k tomu hned dva týmy přípravek, mladší 
a starší. Abychom zajistili kontinuitu, tak by-
chom v příštím roce rádi obnovili družstvo 
žáků. Nezdá se to, ale zabezpečit veškeré 
úkony s bašťanským fotbalem je fuška. Výkon-
ný výbor proto hledá další aktivní lidi, kteří by 
byli ochotni pomoci s chodem našeho klubu. 

V případě zájmu nebo pro více informací 
prosím volejte: 

Tomáš Bugna – předseda klubu 
tel.: 607 692 718

Jan Richter – místopředseda klubu
 tel.: 724 416 840

Snad nebude bez zajímavosti pokusit se při-
blížit atmosféru, fakta i události z přelomu let 
1989 a 1990 tak, jak jsou zachyceny v obecní 
kronice Bašky, dnes již zemřelým kronikářem 
obce Bedřichem Fišerem.

„Tvůj� oponent� není� nepřítelem,� ale� partne-
rem�při�hledání�pravdy“ (1.�pravidlo�OF�Baška)

V naší obci došlo 8. 12. 1989 v části Kunčič-
ky u Bašky k založení místního občanského fóra 
(OF). Jeho prvními mluvčími se stali pp. Otakar 
Konečný, Miroslav Karásek, František Vaníček, 
Stanislav Janeček, Stanislav Paško. Na dalším 
setkání OF, které se uskutečnilo již v sále kul-
turního domu, byl počet mluvčích OF rozšířen 
o pp. Miroslava Volného, Libora Vavříka, Aloise 
Šotkovského a Petra Saforka. Na tomto dialo-
gu, kterému v sále KD bylo přítomno více než 
200 občanů, byl vznesen jako jeden z hlavních 
požadavků uskutečnit početnější zastoupení 
nestraníků v radě MNV. Po následném jedná-
ní s představiteli MNV a OF konaném 4. ledna 
1990 na MNV se novými členy rady MNV stali: 
Zdeněk Kavka a Otokar Lapiš z Hodoňovic, Bo-
žena Jakešová, Vladimíra Pastorková a Josef 

Vašků z Bašky, za ČSL byl zde zastoupen Sta-
nislav Němec. Z rady MNV odešli čtyři její členo-
vé. Po této provedené změně měla rada MNV 7 
svých členů bez stranické příslušnosti, 5 členů 
KSČ a 1 zástupce za ČSL. 

K výměně čelních představitelů obce nedo-
šlo. Je pozoruhodné, že se revoluční situace 
řešila cestou demokratickou, bez vzruchu 
a emocí…

A jaká byla činnost v tehdy působících 
politických stranách v obci? Zalistujme 
proto znovu v kronikářských záznamech.

KSČ (dnes KSČM)
Tři základní organizace KSČ střediskové 

obce Bašky začaly procházet obrodným pro-
cesem. Mnozí členové KSČ nesouhlasí s tota-
litním systémem a bývalými stranickými poměry, 
rozvazují své členství a odevzdávají stranickou 
legitimaci. Ze 165 členů základní organizace 
odešlo 53 členů, což znamená, že zhruba dvě 

třetiny členů ve straně se snahou napomáhat 
demokratickému procesu po sametové revoluci. 
Na závodech a úřadech dochází ke zrušení or-
ganizací KSČ a tito členové přecházejí do místa 
svého bydliště, mimo se tvoří kluby KSČ podle 
profesí. KSČ rovněž pokračuje v aktivní činnosti, 
ovšem s podstatně menší účastí veřejnosti. Tra-
dičně slaví v kulturním domě 1. máj, organizují 
předvolební schůze a pořádají zatím netradiční 
„plackové hody“.  (Pokračování�na�str.�15)

Je tomu zhruba půl roku, kdy byla fotbalis-
tům zrušena sezóna. Většinu aktérů to zamrze-
lo, ale vzhledem k malému množství informací 
o COVIDu se to dalo chápat. Přišlo léto, infor-
mací bylo více, statistiky hlásily pozitivní změ-
ny, tak proč se postupně nevracet do normálu. 
Nové soutěžní ročníky 2020/2021 se rozjely, 
po regionálním fotbalu byl velký hlad a my si 
tak mohli užívat návrat na zelený pažit. 

Nyní tady máme podzim. Statistiky hlásí ka-
ždý den nová rekordní čísla a přicházejí ome-
zení a zákazy ohlášené v rámci ochrany zdraví 
a zachování systému. Nařízení s tím spojená 
musíme a budeme respektovat. Holt se s touto 
situací musíme poprat. Aktuální situace regio-
nálního fotbalu k 15. říjnu 2020. 

V návaznosti na mimořádná opatření Vlády ČR 
tedy není možné v období ode dne 14. října 2020 
od 00.00 h. do dne 3. listopadu 2020 do 23.59 h. 
odehrát jakékoli soutěžní utkání. Jak to bude dál, 
nikdo neví. Vše se bude odvíjet od celkové epide-
miologické situace v ČR. Aktuální dění i nadále 
sledujeme a o vývoji v regionálním fotbale a no-
vých termínech utkání budeme informovat na na-
šich internetových stránkách www.fotbalbaska.cz. 

Co si přát na závěr? Co jiného než pevné 
zdraví, hodně sil a v daném případě asi i víru, 
že se svět brzy opět vrátí, když ne do normálu, 
tak alespoň ke stavu, který se mu bude přibli-
žovat. A kdo ví? Třeba se soutěže v listopadu 
rozjedou a třeba se potkáme na tradičním Sil-
vestrovském fotbálku.  Martin Boháč

Tak nějak divná sezóna 2.0

Jako každý rok touto dobou, tak i letos hod-
notíme, jaká byla sezóna v Autokempu Baška. 
Opatření proti šíření COVID-19 ovlivnila i se-
zónu v kempu. Především jsme jej otevřeli až 
v první polovině června. Do této doby byla pro 
veřejnost k dispozici pouze sportoviště. Také 
na personál byly z důvodu opatření proti COVI-
DU kladeny větší nároky.

Takže zkrácená sezóna se konečně rozjela 
a covidová opatření nakonec neměla na auto-
kemp takový vliv jako na uzavřená rekreační zaří-
zení a sportoviště. Zatímco cizinců v kempu ubylo 
o dvě třetiny, počet návštěvníků z České republiky 
se oproti minulým rokům téměř nezměnil. V průbě-
hu víkendů byl kemp vždy zaplněn a mnoho lidí vy-
užívalo zázemí kempu k jednodenním návštěvám. 
V průběhu hlavní sezóny byly chatky a apartmány 
zcela zaplněny. Pokud jde o karavany a obytná 
auta, zaznamenali jsme pokles o dvě třetiny, a to 
opět z důvodu absence zahraničních turistů.

Z kulturních akcí, které proběhly na přehra-
dě, jsme se museli spokojit pouze s Baška mini 

Festem, GulášFestem a jednou projekcí letního 
kina. V hojné míře bylo využíváno dětské hřiště 
a sportoviště, především hřiště na beachvolej-
bal. Závěrem patří poděkování všem, kteří se 
podíleli na provozu kempu v těchto výjimeč-
ných podmínkách. Sezóna 2020 skončila na-
konec úspěšně a těšíme se na sezónu 2021.

Statistický přehled hostů:
Česká republika 5252
Polsko 69
Slovensko 44
Korejská republika 24
Irsko 23
Německo 13
Belgie 6
Rakousko 4
Nizozemsko 3
Velká Británie 2
Slovinsko 2
Filipíny 2
Francie 1

 Martin Zaremba, vedoucí kempu

Ukončení sezóny v Autokempu Baška

Naše dětská skupina Školička se zapojila 
do projektu Ministerstva práce a sociálních věcí 
– Děti malují seniorům k svátku. 

Děti malovaly přáníčka doslova vlastníma 
rukama. Celkem se podařilo vytvořit 40 přání, 
která tvořily děti za pomocí chův v průběhu 
tří měsíců. Do projektu se zároveň přihlásila 
i Charita Frýdek-Místek, kterou zastupuje pan 
Martin Hořínek, coby ředitel organizace. Uve-
dený projekt oslovil dětská zařízení z celého 
regionu. 

Slavnostní předání přání mělo proběhnout 

na konferenci pořádané Moravskoslezským kra-
jem. Z důvodu zpřísněných hygienických opatře-
ní však k této akci nedošlo. Naše paní starostka 
se proto rozhodla pro osobní setkání s ředitelem 
Charity F-M. Pan Hořínek převzal tedy z rukou 
starostky Bašky Ireny Babicové vytvořená přá-
níčka i s fotografií dětí, které je vyráběly. Přání 
byla následně předána seniorům v Domově po-
kojného stáří ve Frýdku-Místku jako blahopřání 
ke Dni seniorů, který připadá na 1. října. Snad 
potěšila!  Lenka Chromiaková, 

 administr. pracovník dětské skupiny

Děti ze Školičky vyráběly přání pro seniory

Příjemné proběhnutí na Bašce v rámci Bašťanské šestky

Stalo se tradicí, že šesťáci v rámci výuky dě-
jepisu navštíví kronikářku obce Baška Dajanu 
Zápalkovou a popovídají si o její náročné práci.

Malí historikové-badatelé by měli vědět, jak se 
uchovává starší i novější historie lidstva. Jelikož 
každý den nezakopáváme o středověké poklady, 
nenavštěvujeme hrady, zámky a muzea, je dobré 
si uvědomit, že svou historii má vše kolem nás – 
já, moje rodina, můj dům, moje obec, moje vlast…

V pondělí 5. 10. k nám do školy přišla osobně 
paní Zápalková a přinesla nám na ukázku ně-
kolik kronik z posledních let. Starší kroniky jsou 
uloženy v Okresním archivu ve Frýdku-Místku.

Jak vnímala setkání s kronikářkou žákyně 6. 
A Valerie Ledererová? 

„Díky nádherné přednášce paní Zápalkové 
z bašťanské knihovny jsem se mohla ocitnout 
v naší krásné vesničce za doby, kterou znám 
jen z vyprávění mých prarodičů. Obětavá prá-
ce naší kronikářky a předešlých kronikářů nám 

umožňuje nahlédnout, jak se Baška rozvíjela již 
od roku 1434. Pro mne byla tato netradiční ho-
dina dějepisu velmi poutavá a zároveň zábav-
ná i naučná. Jsem ráda, že jsem se dozvěděla 
spoustu informací o historii naší obce Baška.“

Za sebe, jako učitele dějepisu, musím říct, že 
dějepis (snad) děti baví. Valerie Ledererová, 

 Martina Fišer-Mílová, učitelka

 Foto: Archiv Martiny Fišer-Mílové

S kronikářkou o kronikách

Informujeme…
Od 7. 10. 2020 je do odvolání pozasta-

vena služba SENIOR TAXI z důvodu velmi 
nízkého zájmu občanů v roce 2020, tedy 
v době, kterou ovlivnil také COVID-19.

 OÚ Baška

Víte, že…

V letošním roce byl v Bašce nejlepším Vla-
dimír Žídek a stal se tak Mistrem Bašky.

Z bašťanských chovatelů dosáhl velké-
ho úspěchu Slavomír Haššo, který skončil 

na 4. místě na dlouhých tratích v rámci celé 
Moravy v konkurenci 1000 chovatelů. 

 Blahopřejeme! 
 Za bašťanské holubáře Petr Carbol 

…chovatelé poštovních holubů z Bašky se každý rok 
zúčastní asi 25 závodů na vzdálenosti 100–1000 km?

Baška po sametové revoluci, v letech 1989–1990
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jubilea

V září, říjnu a listopadu oslavili 
narozeniny tito naši občané. 

Jejich výročí se nedopatřením nedostala 
do novin, proto se jim všem omlouváme. 

paní Marie Čeřovská – 81 let,
pan Josef Grozman – 65 let,
pan Jaromír Švasta – 60 let,
pan Antonín Sládek – 60 let,

paní Romana Filipová – 55 let,
paní Ludmila Kovářová – 60 let,

pan Miroslav Krhut – 55 let,
paní Vlasta Němcová – 86 let,

pan René Damek – 50 let.

Vážení�oslavenci,�přejeme�vám�spoustu�
dalších�krásných�let�plných�štěstí,�zdraví�
a�samozřejmě�i�životní�pohody�a�elánu.

slovo starosty
Vážení spoluobčané,
vždy v listopadu jsme zveřejňovali termíny našich tradičních předvánočních akcí. Advent 

začíná poslední listopadový víkend a já bych vás moc rád pozval na tradiční Mikulášský jar-
mark, ale není to v mých silách. Bohužel tento rok našim společenským událostem nepřeje. 
Budeme mít vánoční strom? Rozhodně ano, rozsvítíme ho v sobotu 28. listopadu. Uspořádá-
me jarmark, na který jste zvyklí? To pravděpodobně ne. Budeme se moci vůbec sejít a osla-
vit začátek nejkrásnějšího období v roce společně? Nevím. Všechno se ukáže podle aktuální 
epidemiologické situace. Informace najdete na internetových stránkách Pržna.

Bohužel se v říjnu stalo to, čeho jsme se nejvíce obávali. Počet pozitivně nakažených 
s covid-19 narůstal a přibylo i hodně nemocných lidí. Chci vás proto poprosit – chovejte se 
zodpovědně, chraňte sebe i své blízké ochrannými pomůckami, neshlukujte se. Jedině tak 
se může postupně situace zlepšit a my se budeme moci vrátit k životu, který máme rádi. 

Přeji vám pěkný listopad, a hlavně hodně zdraví. 
 Petr Blokša, starosta

krátce z obce 

O biologicky rozložitelném komunálním 
odpadu (BRKO) píšeme na stránkách těchto 
novin docela často, ale asi není jiné cesty. 
V loňském roce pořídila naše obec s pod-
porou Státního fondu životního prostředí 
osm kontejnerů a profesionální drtič dřevní 
hmoty. Toto vybavení mělo za cíl zejména 
rozšíření a zkvalitnění služeb občanům. To 
se také podařilo. 

Za loňský půl rok občané stačili vyprodu-
kovat a do kontejnerů nasypat skoro 57 tun 
BRKO! V letošním roce to budou čísla ještě 
vyšší, předpoklad je asi okolo 130 tun! Tento 
zelený odpad ukrajuje z financí určených pro 
odpadové hospodářství obce nemalé část-
ky, přibližně 150 až 200 tisíc korun. A mohlo 
to být ještě více, nebo také mnohem méně. 

Vedení obce samozřejmě počítalo s tím, 
že likvidace BRKO bude něco stát, ale ne-
počítalo s tím, že v tak velké míře budou 

I přes letošní covid sezónu jsme se s dět-
mi zúčastnili sedmi soutěží, na třech se děti 
dokonce umístily na stupních vítězů. Bohužel 
ostatní soutěže byly zrušeny.

Jsme velmi rádi, že nám epidemiologická 
situace přála a mohli jsme pořádat naši prv-
ní pohárovou soutěž, která se nám vydařila. 
Poslední akcí, kterou jsme s dětmi stihli, bylo 
koncem září víkendové soustředění s pře-
spáním na Bílé, kterého se zúčastnilo 23 dětí 
a sedm vedoucích. V pátek jsme mladé hasiče 
v odpoledních hodinách přivezli na ubytovnu 
na Bílou, po večeři jsme se odebrali do menší 
tělocvičny, kde jsme hráli míčové hry a vy-
zkoušeli horolezeckou stěnu.

Sobotní dopoledne se děti rozdělily do čtyř 
skupin. Své týmy pojmenovaly Brembo, Mi-
moni, Chuligáni z Pržna a Chuck Norrisové. 
Probírali jsme teorii, uvazování uzlů, první po-
moc, štafetu a zapojování hadic.

Po výborném obědě mladí hasiči nabírali 
síly a odpočívali. V odpoledních hodinách se 
počasí umoudřilo a mohli jsme jít prozkoumat 
okolí Bílé. Navštívili jsme oboru daňků a jiných 
zvířat a potom jsme došli k pramenu Smrad-
lavka. Po večeři byla volnější zábava v tělo-
cvičně.

V neděli ráno jsme po vydatné snídani mu-
seli opět kvůli počasí zůstat v budově, ovšem 

Lidé z Pržna se sice stále zlepšují v tří-
dění odpadů, přesto jsme chtěli zjistit, jestli 
existuje ještě prostor pro zlepšení. Obec se 
proto rozhodla udělat si speciální analýzu 
a zjistit, kde jsou rezervy a nedostatky. 

„V rámci studie jsme provedli fyzickou 
analýzu odpadu. Ta spočívá v tom, že jsme 
si nechali přivézt náhodně asi 45 popelnic 
a pytlů (cca 300 kg odpadu) od místních lidí 
i od chatařů. Ty jsme vysypali na stůl a roz-
třídili podle složek, které by se daly ještě ná-
sledně vytřídit. Důvod? Ukážeme občanům, 
jak skutečně třídí odpad a jak by se to dalo 
ještě zdokonalit,“ popsal analýzu člen tech-
nického týmu Robin Liška.

Výsledek akce byl překvapivý. „V odpa-
dech z chatovišť je potenciál značný. Pytle 
i nádoby obsahují z velké části odpady, kte-
ré se dají vytřídit do nádob, které mají i cha-
taři na vyhrazených místech. Jde tedy v řadě 
případů o pohodlnost a neochotu respekto-
vat nastavená pravidla. V odpadu je bohužel 
také stavební odpad! I ten patří jinam, a to 
do sběrného dvora a samozřejmě za úhra-
du,“ poukázal starosta Pržna Petr Blokša.

Uznává, že za poslední roky dochází 
v oblasti třídění odpadů ke lepšení, ale sta-

čí pár jednotlivců, kteří zhatí snahy a úsilí 
ostatních. „Odpadový servis, který nabízí-
me chatařům, není vůbec běžný. Nabízíme 
pytle, sběrné místo s nádobami na tříděné 
odpady, nádobu na biodpad i přístup zdarma 
do sběrného dvora. Asi je to málo. Budeme 
zvažovat úpravy systému, a to zejména v šíři 
služeb za obcí nabízenou cenu,“ upozornil.

Další překvapení čekalo v popelnicích 
od občanů. „I tady jsme zjistili, že je pořád 
co třídit, tedy zejména základní suroviny, 
jako je papír, sklo, plast a kov. Více než 
1/6 se dá vytřídit do kontejnerů, které jsou 
rozmístěny po obci. Za 1/6 odpadů obec ne-
musí platit tolik, kolik za ně zaplatí, naopak. 
Samostatnou kapitolou byly potraviny. Daný 
vzorek obsahoval 22 % potravinového odpa-
du, což je tristní a ukazuje, jak plýtváme,“ 
reagoval starosta. Pokračoval, že potraviny 
by končit v popelnicích určitě neměly. Stejně 
tak zahradní odpad, který se dá likvidovat 
v rámci systému BRKO. Toho bylo v popel-
nicích asi 6 %. „Toho, co skutečně má končit 
v popelnici či pytli se směsným komunálním 
odpadem, bylo nakonec jen necelých 36 %. 
Máme tedy co zlepšovat, ne že ne!“ dodal 
Petr Blokša.

Covid ruší i setkání s občany
Tradiční setkání vedení obce a zastupitelů 
s občany Pržna se v plánovaném termínu 
neuskuteční. Mělo se konat 8. listopadu, ale 
aktuální situace to neumožňuje. Kdy se akce 
bude moci uskutečnit, v tuto chvíli není jasné. 

Zahájili jsme výstavbu 
bytového domu

Přes velkou nepřízeň počasí se rozjela vý-
stavba bytového domu. Obec zatím zajišťuje 
financování výstavby sama, neboť stále ne-
obdržela přislíbenou dotaci ve výši 10 milio-
nů korun. Za stávajícími komplikacemi jsou 
z velké části předchozí průtahy a problémy, 
které předcházely demolici. Kvůli nim se 
stavba opozdila o několik měsíců.

Na začátku října měli lidé možnost vyjádřit 
své názory ve volbách. Volilo se do krajského 
zastupitelstva. V Pržně 2. a 3. října dorazilo 
k volebním urnám 36,66 procent voličů. 

Nejvíce hlasů dali Hnutí ANO (18,41 %), ná-
sledovalo KDU-ČSL (17,14 %), Koalice ODS 
a TOP 09 (14,28 %), Koalice STAN, Zelení, 
NEZ (13,01 %), Česká pirátská strana (12,06 
%), SPD (6,36 %) a KSČM (5,39 %). Ostatní 
strany a uskupení nedosáhly hranic pěti pro-
cent. 

Ve stejný termín se konalo také první kolo 

voleb do Senátu Parlamentu ČR. Na Pržně 
byla v tomto kole volební účast 36,08 %. Zvítě-
zila zde Helena Pešatová (150 hlasů), na dru-
hém místě se ocitl Jiří Carbol (63 hl.) a násle-
dovali Radim Mamula (23 hl.), Radim Bača (19 
hl.), Pavol Lukša (14 hl.) a další.

Druhé kolo se konalo týden nato, tedy 9. 
a 10. října. Volební účast byla o poznání nižší, 
přišlo pouze 19,15 procent oprávněných voličů. 
Volby zde vyhrála Helena Pešatová, které dalo 
hlas 113 obyvatel Pržna. Jiří Carbol obdržel 54 
hlasů.

Volby do kraje a senátu

Vedení obce plánovalo uspořádat setká-
ní s občany, na kterém by vysvětlilo, jakým 
způsobem budou jednotlivé nemovitosti na-
pojeny na kanalizaci. Lidé se měli dozvědět 
více o technologii, která bude zvolena a dal-
ší důležité informace. Kvůli epidemiologické 
situace ale muselo být setkání zrušeno. 

Přesto obyvatelé Pržna o důležité infor-
mace nepřijdou. Ve dnech 4. až 7. listopadu 
budou naší obcí procházet projektanti, kteří 

se zastaví u jednotlivých rodinných domů 
a proberou s jejich obyvateli možné způ-
soby napojení domu tak, aby se skloubily 
potřeby technické i s požadavky občanů. 
„Projektanti obejdou všechny rodinné domy 
bez ohledu na to, ať už vlastník zájem má, 
nebo ne. Jsme přesvědčen, že postupem 
času většině lidí dojde, že tuto problematiku 
prostě řešit musí,“ upozornil starosta Pržna 
Petr Blokša.

Projektanti vyrazí do Pržna za občany

Pržno letos obdrželo příslib dotace ze Stát-
ního fondu životního prostředí na výsadbu 
stromů v různých částech obce. Na výsadbu 
i následnou péči je vyčleněna částka ve výši 
250 tisíc korun. 

„Výsadba by měla proběhnout za účasti ve-
řejnosti, což nebude jednoduché, ale vzhledem 

k tomu, že by mělo jít o výsadbu 50 ks stromů 
v různých částech obce, tak by to neměl být 
zase tak zásadní problém. Na druhou stranu 
získáme stromy, které zkrášlí naše bydliště 
a také pomůžou životnímu prostředí,“ dodal 
starosta Pržna Petr Blokša. Pevně věří, že se 
lidé do akce zapojí. 

Obec bude realizovat výsadbu stromů

Analýza odhalila slabiny, které máme

Ohlédnutí za hasičskou covid sezónou 

Dva měsíce v naší mateřské škole utekly 
jako voda. V září jsme se moc těšili na nové 
plánované projekty, ale bohužel epidemiologic-
ká situace zhatila naše plány. Zrušili jsme ná-
vštěvy kina, divadla, kulturní i sportovní akce. 
O to více pečujeme a staráme se o své zdraví, 
seznamujeme se s prevencí nemocí, učíme 
děti žít a jednat ve skupině, komunikovat nejen 
s vrstevníky, ale i respektovat určitá pravidla 
i přirozenou autoritu učitelky. 

Provoz mateřské školy je tak omezen na ak-
tivity buď přímo v budově školky nebo venku 

na čerstvém vzduchu v přírodě. Na jaře letošní-
ho roku jsme vyhráli 1. místo v hlasování sou-
těže Propojujeme generace. Tolik jsme se těšili 
na návštěvu našich babiček a dědečků v MŠ, 
na společné výlety do divadla, do včelařského 
muzea nebo do přírody. Vše jsme museli zrušit. 
Ani do plánování dalších aktivit se zatím nepou-
štíme. Situace nám není nakloněna a my jen 
pevně věříme, že ten škaredý vir brzy porazíme 
a vše se vrátí do zajetých kolejí. Přejeme všem 
lidem hodně zdraví a elánu do dalších dní. 
 Učitelky MŠ Pržno

Barvičky už umíme, pastelkami kreslíme…

Až�se�Pržno�na�jaře�nově�zazelená�a�bude�
v�něm�hezky,�obří�zásluhu�na�tom�bude�mít�
Anna�Javorková�a�její�pomocníci,�která�s�po-
mocí�zaměstnanců�obce�zkrášlila�prostranství�
před�Občanským�centrem�a�podél�chodníků�
v�různých�částech�obce.�„Patří�jim�všem�za�to�
velký�dík.�Už�se�těším�na�jaro,�až�výsledky�
jejich�práce�budou�vidět�nejvíce,“�pochválil�

starosta�Pržna�Petr�Blokša.

Za péči o zeleň 
dostanou jedničku

nám to náladu nezkazilo. Mladí hasiči si vy-
zkoušeli zábavnou hru všestrannost v prosto-
rách ubytovny. Po zásluze byly týmy odmě-
něny. V odpoledních hodinách jsme unavení 
a spokojení odjeli domů. Na další soustředění 
se těší jak děti, tak i vedoucí.

Letošní rok byl i pro výjezdovou jednotku 
velmi pestrý. Ať už to byly povodně nebo po-
padané stromy po velkém větru. V září měli 
členové jednotky brigádu, na které se plnily 
pytle pískem, které se používají při povodních 
jako bariéra.  Monika Adamcová

Jak správně likvidovat zelený odpad?
nedodržována nastavená pravidla. Ano, 
občané získali skvělou možnost, jak si uklí-
zet v sezóně zahrady, ale na druhou stranu 
právě nedodržování některých pravidel ne-
bývalou měrou zvyšuje náklady na svoz a li-
kvidaci odpadů. Dá se to ale chápat, neboť 
jsme v tomto všichni ještě nováčky. Věříme, 
že se i v této oblasti odpadů v budoucnu po-
suneme a budou spokojeni jak občané, tak 
i obecní pokladna.

Co je tedy potřeba? Základním pravidlem 
je, že do kontejneru nepatří žádný jiný než 
jen zahradní bio odpad. Tedy žádný komu-
nál, plasty, papíry ani pneumatiky! V ideál-
ním případě by měla v kontejneru končit jen 
tráva a drobný zahradní odpad. Vše, co se 
dá drtit, zejména tedy větve a keře, nechá-
vejme vedle kontejnerů. Tento odpad bude 
podle potřeby jednou za čas podrcen a ná-
sledně může být využit pro údržbu veřejné 

zeleně, nebo i využit zpětně v zahradách 
občanů. Štěpku nemusíte draze nakupovat, 
stačí si jen pro ni dojet, naložit a odvézt. 
Naopak, pokud velké větve skončí v kontej-
neru, zaberou hodně místa a také při vývo-
zu zaberou spoustu prostoru. Ve výsledku 
vezeme do kompostárny velký objem, ale 
malou hmotnost. No a náklady na manipu-
laci a odvoz zůstávají stejné. Rozdíl v ceně 
za tunu tak může ve výsledku činit až 1 000 
korun. Ve výsledku jde o nemalé peníze, 
které lze určitě využít lépe. Například k bu-
dování a kultivaci sběrných hnízd, které mo-
hou život v obci dělat mnohem hezčí a pří-
jemnější.
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Členové našeho klubu vyrazili 30. září 
vlakem do Ostravy, kde jsme navštívili stu-
dio Českého rozhlasu Ostrava, které v 2019 
oslavilo výročí 90 let svého vzniku. Po uvítá-
ní průvodkyní jsme měli možnost zhlédnout 
si jednotlivá studia, například dramatické, 
hudební, které je vybavené novou techni-
kou, a rovněž rozhlasovou režii. Pro dokres-
lení náročnosti práce moderátora měl jeden 
z nás možnost vyzkoušet si čtení zpráv. 

Exkurze to byla velmi zajímavá a pouta-
vá a rozšířila naše obzory vědomostí. Také 

umožnila náhled na práci celé-
ho týmu studia, za což děkuje-
me. 

Jak jistě všichni víme, stáva-
jící situace s opatřeními ohledně pandemie 
nám neumožní pořádání našich společných 
plánovaných akcí, proto jménem výboru klu-
bu přeji v této neobvyklé době všem našim 
členům a všem Ostravičanům hlavně zdraví 
a pohodu, abychom se mohli nadále v bu-
doucnu setkávat při společných akcích na-
šeho seniorského klubu.  (JN)

kos informuje

Senioři si prohlédli Český rozhlas Ostrava 

slovo starostky

Milí spoluobčané,
při psaní posledního úvodníku jsem moc doufala, že se situace ohledně 

šíření koronaviru zlepší. Opak je ale pravdou a my zde máme omezení, která 
jsme zažívali už na jaře letošního roku. A co hůř, přibývá nejenom pozitivně 
testovaných, ale už i nemocných. Nemůžeme si zajít do kina ani do divadla, 
ruší se jedna akce za druhou a nikdo netuší, co bude dál. Děti se doma po-
týkají s distanční výukou a rodiče často neví, kterou roli plnit dříve, zda chodit 
do práce, vyučovat děti nebo vařit jídlo a uklízet. Chci vám proto říct – vydržte. 

Ačkoliv zde máme celou řadu omezení, stejně největší podíl zodpovědnosti leží na každém 
z nás. Prosím vás tedy, buďme zodpovědní. Pokud můžeme, zůstaňme doma, nosme roušky, 
neshlukujme se. Když vydržíme, určitě to přinese své ovoce a my se zase vrátíme ke svým 
běžným životům.

Máme za sebou volby do Senátu ČR a krajských zastupitelstev. Děkuji všem, kteří se odhod-
lali dojít k volebním urnám. Já jsem kandidovala za KDU-ČSL, a ačkoliv mi cesta do krajského 
zastupitelstva nevyšla, jsem spokojená. Podařilo se mi totiž získat nominaci do výboru pro dopra-
vu, o což jsem moc stála. Z jakého důvodu? Společně se starostkou Starých Hamer a starostou 
Bílé usilujeme o úplný zákaz tranzitu vozidel nad 12 tun přes naše obce. Věřím, že nás nyní bude 
ještě více slyšet a náš záměr se podaří. Vzhledem k nedávné dopravní nehodě, která málem 
způsobila ekologickou katastrofu, musí být každému jasné, že tudy cesta pro kamiony prostě 
nevede!

Milí spoluobčané, moc ráda bych vás pozvala na naše tradiční předvánoční akce, které by se 
měly konat už koncem listopadu. Bohužel není v mé moci zařídit, aby se konaly. Jediné, co vám 
v tuto chvíli mohu slíbit, je, že určitě budeme mít krásně nazdobený vánoční strom a že pod ním 
bude i náš velký vyřezávaný betlém. Zda postavíme i pódium a na místě se sejdeme, se uvidí až 
podle aktuální epidemiologické situace. Držím nám všem palce, aby byla příznivější než teď, kdy 
píšu tyto řádky.  Pavlína Stankayová, starosta Ostravice

Nacházíme se v nelehké době. V době, 
kdy jedinou a hlavní prioritou všech je ochra-
na našeho zdraví a v souvislosti s tím jsme 
nuceni přizpůsobit se různým nařízením, kte-
ré nám mohou připadat velmi omezující, ale 
v každém případě jsou nutná. 

Některé skutečnosti, které by byly za nor-
málních okolností připomínány, jdou tak tro-
chu stranou. Jsou ale takové události, které 
by ani v toku aktuálního dění neměly být za-
pomenuty. A právě k takovým patří 28. říjen 
– Den vzniku samostatného československé-
ho státu, který jsme si v komorní atmosféře 
připomenuli v pátek 23. října.

Samostatné Československo vzniklo 
v roce 1918, tedy před 102 roky. Byla to udá-
lost velmi očekávaná a po čtyřech válečných 
letech nesmírně radostná. Po dlouhém obdo-
bí habsburské nadvlády se Češi opět dočkali 
své vlastní republiky. Začátky nebyly vůbec 
jednoduché a zvláště ti, kteří tehdy stáli v je-
jím čele, měli před sebou spoustu práce, po-
vinností a taky nelehkého rozhodování, které 
museli učinit. A ne vždy byli zástupci tehdej-
ší nově vytvořené vlády za svá rozhodnutí 
chváleni a ne vždy sklidili kladné reakce. 

Možná je to tak trochu jako dnes. Vláda 
činí rozhodnutí a my věříme, že je činí v dobré 
víře. Rádi slyšíme rozhodnutí, která nám po-
máhají různým způsobem zkvalitňovat život, 
neradi slyšíme rozhodnutí, která omezují naši 
svobodu, byť je to dočasně a pro naše dob-
ro. Možná i tehdy, v roce 1918, nebyli všichni 
obyvatelé Československa nadšeni z nových 
vládních nařízení. My ale dnes můžeme říct, 
že jsme vděčni těm, kteří je prosadili a kteří 
nám založili republiku, ve které nyní žijeme. 
 (VT)

Zastupitelstvo bude veřejné
Pravidelné zasedání zastupitelů obce Ostravice se bude konat 

v pondělí 9. listopadu od 17.30 hodin v restauraci Gastum.
 Jednání je přístupné veřejnosti.

krátce z obce 

Česká pošta omezila otvíračku
Pobočka České pošty na Ostravici mění 
otvírací dobu. Otevřeno bude mít v pondělí 
a ve středu od 10 do 12 a od 13 do 18 hodin, 
a v úterý, ve čtvrtek a v od 8 do 12 a od 13 
do 16 hodin. 

Parkoviště už je bezpečnější
Řidiče i chodce omezily ve dnech 20. až 31. 
října stavební práce na parkovišti u světelné 
křižovatky v centru obce. Cílem bylo zajistit 
bezpečné vyjíždění vozidel z parkoviště. Pra-
covníci přemístili výjezd z parkoviště, který 
posunuli o zhruba sedm metrů před stožár 
světelného signalizačního zařízení tak, aby 
vozidlo vyjíždějící z parkoviště projíždělo ko-
lem signálu na stožáru a řídilo se jím. Sou-
částí stavby byla také úprava technologie 
světelné signalizace (nastavení nových časů) 
a změna dopravního značení. 

Omezení provozu úřadu 
Obecní úřad Ostravice musel dočasně změ-
nit úřední hodiny. Otevřeno je každé pondělí 
od 8 do 11 a od 12 do 14 hodin a ve středy 
od 12 do 17 hodin. Stále je upřednostňován 
písemný, elektronický či telefonický kontakt 
před osobní návštěvou. Lidé by měli u vstupu 
zvonit na příslušné pracoviště, na které míří, 
nebo na podatelnu. Vstupovat mohou pouze 
jednotlivě. Nutné je si dezinfikovat ruce a na-
sadit roušku. 

Odečet vody
Během měsíce prosince 

bude probíhat odečet vody 
za období 7.–12/2020.
Tímto žádáme občany 

o spolupráci při opisech vody.
Stav vody můžete nahlásit na adresu 

vodovod@obec-ostravice.cz 
nebo SMS na tel. 722 906 418 

do zprávy napište č.p. 
nebo č.e. a stav vodoměru 
Uzávěrka opisu vody bude 

k datu 31. 12. 2020.
Děkujeme za spolupráci 

při opisech stavů vodoměrů.

 

 

                                          
 

Ve dnech 3. 10. – 15. 11. 2020 mají občané 
Ostravice znovu možnost bezplatně se zbavit 

starých nepotřebných pneumatik 
bez disku. 

V této době bude možné takové pneumatiky 
uložit na sběrném dvoře v Ostravici     

v pravidelné provozní době: 
úterý – neděle 13.00 – 17.00 hodin. 

 
               OBECNÍ ÚŘAD 
               OSTRAVICE 

SB ĚR  
 

P N E U M A T I K  

Plné ruce práce měli členové Sboru dobro-
volných hasičů z Ostravice v sobotu 17. října. 
Na silnici I/56 u obce Staré Hamry došlo k do-
pravní nehodě kamionu. Ten zůstal částečně 
v příkopu a z jeho nádrže unikala nafta. 

Operační středisko bylo o události informo-
váno sedm minut po druhé hodině ranní. „K ne-
hodě byli nejprve vysláni hasiči ze stanice HZS 
MSK ve Frýdku-Místku a dobrovolná jednotka 
obce Staré Hamry. Hasiči po příjezdu na místo 
ale zjistili, že z roztržené palivové nádrže ka-
mionu po nárazu do betonového mostku uniká 
nafta,“ vylíčil tiskový mluvčí hasičů Jakub Ko-
zák. 

Situace začala být vážná, protože nafta 
se dostala i do řeky Ostravice, která se vlé-
vá do vodní nádrže Šance. „Velitel zásahu si 
k události proto povolal speciální techniku ze 
stanice HZS MSK ve Frýdku-Místku, a to sor-
bentový kontejner s nornými stěnami a tech-
nický automobil s vybavením pro řešení úniků 
nebezpečných látek, zároveň byla událost 
oznámena dobrovolné jednotce z Ostravice,“ 
pokračoval mluvčí.

Hasiči ve spolupráci s Povodím Odry a hráz-

ným vodní nádrže Šance začali postupně 
na vodním toku v tzv. suchých oděvech stavět 
norné stěny, celkem v délce 16 metrů, kterými 
zachytávali uniklou naftu. Ke kladení norných 
stěn na vodní nádrži Šance a monitoring hla-
diny byly využity čluny hasičů i správců vodní 
nádrže. „Zároveň s činností na vodě probíhalo 
přečerpávání zbývající nafty z roztržené pali-
vové nádrže do přistavených nádob, zbylo v ní 
však pouhých několik desítek litrů,“ upřesnil 
Jakub Kozák.

Vzhledem ke stálému drobnému úniku pro-
vozních kapalin z poškozených podvozkových 
částí nákladního vozu hasiči rozhodli, že kami-
on vyprostí zpět na komunikaci. K události tak 
byl na žádost velitele zásahu vyslán vyprošťo-
vací speciál Bison a spolu s ním těžkotonážní 
jeřáb Demag – oba vozy ze stanice HZS MSK 
v Ostravě-Zábřehu. Těžká technika kamion po-
mocí jeřábu a navijáků vytáhla na pevnou kraj-
nici. „Místo zásahu od nafty nakonec očistila 
soukromá firma, hasiči následně ve spoluprá-
ci se správci vodní nádrže monitorovali vodu 
a upevnění norných sten na přítoku,“ doplnil 
mluvčí.

Naši hasiči zabránili znečištění přehrady

V měsíci říjnu se lidé mohli rozhodovat, 
koho chtějí mít v zastupitelstvu Moravsko-
slezského kraje. Volby se konaly ve dnech 2. 
a 3. října. V naší obci dorazilo k urnám 37,58 
procent voličů. 

Nejvíce hlasů odevzdali Hnutí ANO 
(25,74 %), následovaly strany KDU-ČSL 
(19,78 %), Koalice ODS a Top 09 (13 %), 
Česká pirátská strana (11,11 %), Koalice 
STAN, Zelení, NEZ (6,63 %), Svoboda a př. 
Demokracie (5,69 %) a KSČM (5,69 %). 
Žádná další strana se už dále nepřehoupla 

přes pětiprocentní hranici.
Ve stejné dny se konalo i první kolo volby 

do Senátu Parlamentu ČR. K volbám dorazi-
lo 36,63 % oprávněných voličů. Dali nejvíce 
hlasů kandidátce Heleně Pešatové (234 hl.), 
za ní se umístil Jiří Carbol (113 hl.), Pavol 
Lukša (101 hl.) a Radim Mamula (78 hl.).

Druhé kolo se konalo následující týden, 
tedy ve dnech 9. a 10. října. K volbám si na-
šlo cestu 13,92 % voličů. Přednost dali kan-
didátce Heleně Pešatové (170 hl.). Protikan-
didát Jiří Carbol skončil se ziskem 108 hlasů.

Jak jsme na Ostravici volili 

Tichá vzpomínka na vznik Československa

Obec Ostravice nabízí bezplatnou pomoc 
lidem v nařízené karanténě vyhlášené vládou 
ČR a dalším ohroženým osobám (zejména se-
nioři 65+, ZTP, zdravotně ohroženi a další) při 
zajištění nákupu a dodávkách základních po-
travin přímo do domu. Pomoc je určena pouze 
lidem, kterým nemůže tyto služby poskytnout 
rodina. Nákup bude předán bez kontaktu před 
dveře.

Nákup bude zajišťován občanům s trvalým 

pobytem v obci Ostravice maximálně dvakrát 
týdně. Objednávky jsou přijímány v pondělí 
a středu v úředních hodinách na mail: po-
datelna@obec-ostravice.cz nebo na telefon 
733 531 533, v pondělí od 8 do 14 hodin 
a ve středu od 12 do 17 hodin. Taktéž nás 
na tomto čísle můžete kontaktovat v případě, 
že byste nutně potřebovali jinou pomoc než 
nákup potravin. Pokud se na číslo nedovoláte, 
můžete poslat SMS.

Nabídka bezplatné pomoci obce Ostravice

Naši�ostravičtí�skauti�se�radují�z�nové�klubovny.�
Junákům�ji�nabídla�společnost�Ridera�v�prostorách�bývalé�pily.�

Holky�i�kluci�ze�skautu�se�už�těší,�až�ji�budou�moci�navštěvovat�a�pěkně�si�ji�vyzdobí.�

Skauti mají novou klubovnu
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slovo starosty

Vážení a milí spoluobčané,
přesně před rokem touto dobou probíhal v naší obci ochotnický festival, připravovali jsme 

se na svatomartinské posezení, na vítání nových občánků a těžko někdo z nás tušil, jak moc 
nám tyto „obyčejné“ radosti budou zanedlouho vzácné. Přesně před rokem touto dobou se 
takříkajíc na opačné straně světa, v čínském Wu-chanu, objevily první případy onemocnění 
koronavirem SARS-CoV-2 a těžko tomu někdo z nás tehdy přikládal zásadnější význam.

Přišlo jaro a začaly se dít věci, které nečekal nikdo z nás a které náš důvěrně známý svět 
v mnohém obrátily vzhůru nohama. Dokázal by si do té doby vůbec někdo představit zavřené 
školy, obchody, restaurace i kostely, „zrušené“ Velikonoce, pouť, povinné nošení roušek, 
zákaz shromažďování? Sotva…

Ukázalo se však, že v opravdové krizi jsme schopni celkem účinně zareagovat. V mno-
hém jsme si pomohli sami, zkousli jsme nepříjemná opatření a zvládli jsme to. Vyhráno 
však zatím bohužel nemáme – koronavirus nezmizel a v poslední době o sobě dává znovu 
nepříjemně vědět. 

Přelom října a listopadu tak letos prožíváme ve znamení opětovně zpřísňovaných epide-
miologických opatření. Ze všech médií se na nás valí druhá vlna pandemie a všichni jsme 
už z toho všeho unavení a mnohdy i znechucení a podráždění. Nepromyšlenost, nesyste-
matičnost a nevěrohodnost mnohých vládních rozhodnutí se potkává s nedůvěrou občanů 
a místo pomyslného světla na konci tunelu vnímáme často jen velkou nejistotu. Ukazuje se, 
že půjde v každém případě o běh na podstatně delší trať, než jsme si byli na startu ochotni 
připustit. Jestliže na počátku, na jaře při šití roušek, nás zachránilo dobrovolnické nadšení 
a odhodlání, nyní potřebujeme daleko víc vytrvalost a vůli. A to je samozřejmě těžké. Je to 
ostatně podobné jako s jakýmkoli bohulibým předsevzetím – mnohem snazší je se nadchnout 
než opravdu vytrvat.

Co bylo přesně před rokem, to si pamatujeme poměrně přesně. Co bude přesně za rok, 
nemáme v tuto chvíli nejmenší tušení. Ale každopádně bude hodně záležet na nás, na naší 
vůli k vzájemné ohleduplnosti, na schopnosti překonat nepohodlí, zbytečně se nebát, ale 
ani zbytečně neriskovat – a vydržet. A já věřím, že to zvládneme a všechno dobře dopadne.

Přeji nám všem hodně zdraví, sil, trpělivosti, ohleduplnosti a naděje. 
  Pavel Kuběna, starosta

Informace obecního úřadu

• Úřední hodiny pro přímý kontakt s veřejností byly dle vládní-
ho nařízení omezeny na pondělí a středu 10.00 – 12.00 a 13.00 
– 16.00. Vzhledem k aktuální epidemiologické situaci využívejte, 
prosím, pro komunikaci s úřadem přednostně formu telefonic-
kou či mailovou (lze pochopitelně i mimo výše vymezené hodiny, 
v běžné pracovní době úřadu). Děkujeme za pochopení.

• 13. zasedání zastupitelstva obce Malenovice je plánováno 
na čtvrtek 5. listopadu od 18.00 v sále Obecního domu.

• Volební účast v Malenovicích byla v obou říjnových termínech 
tradičně nadprůměrná. Ve volbách do krajského zastupitelstva 
odevzdalo 2. a 3. 10. své hlasy 314 ze 601 oprávněných voličů, 
tj. 52,33 %. Největší volební úspěch zaznamenala v obci koalice 
ODS a TOP09 (28,43 %), druhé bylo ANO (20,58 %) a třetí shodně 
KDU ČSL a Piráti (obojí 11,76 %). V prvním kole senátních vo-
leb, konaném souběžně s krajskými volbami, zvítězila přesvědčivě 
RNDr. Helena Pešatová za STAN (39,80 %) nad druhým postupují-
cím kandidátem ing. Jiřím Carbolem z KDU ČSL (20,72 %). O týden 

později se k druhému kolu voleb dostavilo již voličů méně, celkem 
186 (tj. 30,90 %). S převahou 55,37 % pak i tentokrát zvítězila 
RNDr. Pešatová.

• Státní zemědělský intervenční fond schválil žádost Obce 
Malenovice o poskytnutí 80 % dotace z Programu rozvoje ven-
kova ČR na pořízení 13 ks ochranných obleků pro výjezdovou jed-
notku hasičů JPO-V a na elektronickou úřední desku. Celková výše 
přiznané dotace je 376 000 Kč.

• V polovině října byly spuštěny nové webové stránky obce. 
Postupně a operativně ladíme poslední detaily, tak aby stránky byly 
co nejdříve plně funkční a sloužily občanům i návštěvníkům obce.

• Informujeme občany, že z rozhodnutí dopravce 3ČSAD a spo-
lečnosti KODIS bude autobusová linka č. 345 od 1. 11. končit 
na zastávce u Rajské boudy a nebude zajíždět dále na Hutě. 
O opětovném prodloužení trasy od jarní sezóny budeme dále jed-
nat.

CVČ U Rosničky informuje
Milé děti, rodiče a přátelé Rosničky,
předpokládám, že všichni víte, jaká je v naší republice situace. Každý 

se s ní musíme „popasovat“ podle sebe. Ještě než Krajská hygienická sta-
nice v Ostravě svým nařízením č. 26/2020 zavřela všechna volnočasová 
centra v MS kraji, stihli jsme úžasnou Drakiádu – na louce za kostelem si 
odpoledne s počasím na objednávku užili úplně všichni, děti i rodiče. Děti tvořily krásné pes-
trobarevné ježečky z papíru, tatínkové pouštěli draky všech velikostí, tvarů i barev, maminky 
si popovídaly u kávy nebo čaje. Odměnou dětem byla sladká drobnost, všem pak společně 
strávené pohodové odpoledne. Kroužky, které se na Rosničce rozjely, se budeme snažit 
nahradit, aby děti o své výtvory a dovednosti nebyly ochuzeny.

My, tety Rosničky, se nevzdáváme a připravujeme pro vás tyto akce:
20. 11. Předadventní dílnička – výroba originálních prostírek a ubrusů
28. 11. Tradiční adventní dílna
5. 12. Mikulášská nadílka
16. 12. do herničky zavítá Ježíšek
18. 12. váNOČNÍ běh Malenovicemi
25. – 30. 1. Povánoční burza oblečení, hraček a sportovních potřeb (rezervační SMS 

od 11. 1.)
Nedělám si iluze, že by všechny akce proběhly bez nějakých omezení, ale pevně věřím, 

že alespoň v nějaké formě se uvidíme. Sledujte, prosím, web (www.urosnicky.eu) a FB (Ros-
nička Malenovice).

 S přáním pevného zdraví a krásného podzimu teta Blanka 

Dne 3. října, ještě před zavedením kri-
zových opatření, se pod záštitou dobro-
volných hasičů z Malenovic konala jedna 
z mála letošních akcí – tradiční soutěž 
v netradičních disciplínách „MAL CUP 
2020“.

I přes složitou epidemickou situaci se 
nakonec akci podařilo uspořádat tak, aby 
vše odpovídalo platným vládním nařízením. 
Jedenáct týmů všech věkových kategoriích 
soutěžilo v sedmi disciplínách, počasí nám 
přálo a všichni si tak mohli užít pohodové 

sportovní odpoledne. Doufáme, že se příští 
rok uvidíme zase!

Za finanční podporu poskytnutou pro-
střednictvím projektu „V Beskydech to 
žije“ děkujeme MAS Frýdlantsko-Besky-
dy a Mikroregionu.

Nohejbalový turnaj
Nedělní odpoledne 23. srpna strávili no-

hejbaloví příznivci na multifunkčním hřišti pod 
obecním úřadem. Letos se turnaje zúčastnily 
pouze čtyři týmy, tudíž se hrálo systémem 
každý s každým, do deseti bodů a na dvě 
kola. 

K vidění byly krásné výměny, především 
ke konci turnaje, kdy si někteří hráči osvojili 
už téměř zapomenutou techniku zpracování 
a kopů do míče (po roční či delší nohejbalové 
neaktivitě). Po několikahodinovém boji vze-
šlo toto pořadí: 

1. J. Ramík, D. Ramík, L. Novák
2. J. Bakota, P. Fiedor, V. Kijonka
3. A. Gola, M. Vitásek, D. Ramík, D. Tomai
4. M. Smutný, T. Velička, R. Velička
Po odehrání všech zápasů následovalo 

menší občerstvení a přátelské zápasy až 
do pozdních hodin. Děkujeme všem zúčast-
něným a doufáme, že vzroste již upadající 
zájem o turnaje/závody z řad hráčů, závod-
níků či diváků.

Ženatí vs. Svobodní
Dne 20. září se uskutečnilo za krásného 

počasí tradiční fotbalové klání mezi ženatý-
mi a svobodnými. Zápas začal ve 14 hodin 
na fotbalovém hřišti v Malenovicích. Na ka-
ždé straně hráli čtyři hráči + brankář a oba 
týmy měly jednoho hráče na střídání. Hrálo 
se 2x 30 minut. Po první polovině odehrané-
ho zápasu si hráči udělali pauzu k občerstve-
ní a načerpání sil do druhé poloviny utkání. 
Zápas nakonec skončil těsným výsledkem 
5:4 ve prospěch ženatých, především zá-
sluhou „kapitána“ ženatých Davida Tomaie, 
který nádherně vedl svůj tým. 

Nohejbalový turnaj – singl
27. září se od 13 hodin konal na místním 

multifunkčním hřišti nohejbalový turnaj jed-
notlivců, tzv. singl. Turnaje se zúčastnilo pět 

hráčů a hrálo se systémem každý s každým 
do 11 bodů na dva hrané sety. Hráči po ode-
hrání všech zápasů dospěli k tomuto pořadí:

1. P. Fiedor

2. J. Ramík
3. J. Bakota
4. D. Ramík
5. A. Gola

Sportovní komise ani letos nezahálela
 Foto: Radek Šubert

Netradiční MAL CUP se tradičně vydařil
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Počasí výstavbě chodníků v naší obci v říjnu 
moc nepřálo. Vydatné deště lehce zabrzdily 
práce, ty se ale následně zase rychle rozběhly. 

„V současné době se pracuje na úseku 
od kostela na Vrchovinu, kde již nic nebrání 
tomu, aby se položila zámková dlažba. V úse-
ku z Vrchoviny ke kaštanu se nejdříve musí 
prodloužit stávající propustek, vedoucí skrz 
silnici o zhruba dva metry, a poté do něj za-
ústit novou dešťovou kanalizaci. Vše přikryje 
zhutněný zásyp zeminy a kameniva. Na tomto 
násypu pak částečně povede i nový chodník,“ 
popsal starosta Metylovic Lukáš Halata. Jak 
dále řekl, lidé si často myslí, že má v tomto 
místě vést chodník spodkem. „Opak je prav-
dou, chodník povede v úrovni vozovky, jinak 
bychom nesplnili normy (sklon stoupání), které 
jsou dané pro vozíčkáře. I tak musí být na tom-
to kopci zřízeno jedno odpočívadlo pro imobilní 
občany,“ vysvětlil starosta.

Práce pokračují i v další části naproti Truh-
lářství LUTO, kde pracovníci obnažili původní 
kanalizaci, provedli její kontrolu a ujistili se, že 
výsledný stav umožňuje její další využití, tj. ne-
bude potřeba její výměna, a může se tak pokra-
čovat v kladení obrubníků a dlažby. Jakmile se 
do betonového lože usadí alespoň obrubníky, 
přiléhající k silnici, tak se budou moci odstranit 
semafory a doprava bude řízena jen značkami. 

Obec řeší také výstavbu chodníku v úseku 
Vrchovina – Žukov. „V říjnu bylo vydáno sta-
vební povolení, které by do konce roku mělo 
nabýt právní moci, což byla jedna z podmínek, 
abychom mohli žádat o dotaci na Státní fond do-
pravní infrastruktury. Termín odevzdání žádosti 
je do konce ledna,“ řekl starosta. Dodal, že vý-
sledky bude obec znát pravděpodobně v červ-
nu. „Pokud budeme s žádostí o dotaci úspěšní, 
budeme moci začít příští rok stavět, pokud ne, 
zkusíme o ni požádat v dalším roce,“ dodal.

Více než 70 hasičů bojovalo s plameny, 
které se rozšířily v lesích na Ondřejníku 3. říj-
na. Hasiči před ním uchránili restauraci i její 
hosty. Byli mezi nimi i dobráci z Metylovic. 

„Odpoledne na prudkém svahu beskyd-
ského masivu Ondřejník v katastru obce 
Pstruží došlo k požáru lesa, přesněji na plo-
še po jeho vykácení, kde hořela hrabanka. 
Za oheň mohla nedbalost při pálení klestí 
po lesní těžbě, a to za velmi silného větru, 
který posléze silně cloumal i se zasahujícími 
hasiči,“ popsal mluvčí hasičů Petr Kůdela.

Jak dále řekl, škoda po požáru na nece-
lém hektaru vykácené plochy lesa je minimál-
ní, hasiči ale před ním ochránili okolní lesní 
porost, a především turistickou restauraci 
Roubenka Ondřejníček, kam oheň za velmi 
silných poryvů větru rychle mířil hořícím 
porostem. „Roubenku se podařilo uchránit 
bez škody. Uchráněný majetek se dá podle 
majitele ohodnotit na několik milionů korun,“ 
upřesnil mluvčí s tím, že z Ondřejníčku hasiči 
také včas evakuovali do bezpečí 30 hostů. 
Dým byl přitom tak silný a hustý, že v prv-
ní fázi zásahu museli hasiči použít venku 
dýchací techniku. I tak se požár obešel bez 
zranění turistů i hasičů.

Operační středisko bylo o požáru v těsné 
blízkosti oblíbené turistické lokality infor-
mováno 45 minut před sobotním polednem. 
Hasiči dostali oheň od kontrolu za dvě hodi-
ny, další necelou hodinu jim zabralo pečlivé 
dohašování hrabanky. Do sobotního večera 
zde kontrolovaly požářiště dvě jednotky dob-
rovolných hasičů – ze Pstruží a Frýdlantu nad 
Ostravicí – Nová Ves, která byla na místě po-
žáru jako první.

„Na místo vyjelo i šest členů naší jednot-
ky. Po příjezdu na místo události provedli 
průzkum, po dohodě s velitelem zásahu 
na stávající vedení HZS utvořili útočné prou-
dy 1xD a 1xC a použili při hašení jednodu-
ché hasební prostředky na rozhrabávání. Při 
hašení došlo k protržení jednoho kusu hadi-
ce C o ostrou větev. Část zásahu probíhal 
v dýchací technice. Po likvidaci se jednotka 
vrátila na základnu. Požár byl ve skutečnosti 
v katastru obce Metylovice,“ doplnili informa-
ci metylovičtí hasiči.

Odvoz odpadů 
v listopadu

Odvoz odpadů nastane ve středy 11. 
a 25. listopadu 2020. Cyklus odvozu 
ve středu sudý týden zůstává zachován.

Pokud se lidé chtějí zbavit bioodpadu, 
mohou tak učinit každou listopadovou so-
botu od 10 do 12 hodin v areálu bývalého 
horního kravína.

Výstavbu chodníků pozdrželo počasí

Cesta dostala nový povrch

Obec�se�v�měsíci�říjnu�pustila�do�opravy�komunikace�vedoucí�od�kapličky�sv.�Anny�směrem�
na�Ondřejník�(po�žluté).�V�tuto�chvíli�na�cestu�nechala�nastříkat�povrch�z�makadamu.�Až�skončí�
kůrovcová�těžba�dřeva,�tak�se�může�na�cestu�položit�asfalt�a�bude�z�ní�opět�nová�komunikace.

Na nové zázemí se mohou těšit naši dobro-
volní hasiči. Obec hodlá zrekonstruovat objekt, 
ve kterém se nyní nachází garáž. 

„Už dříve jsme tam vytvořili šatnu a převlé-
kárnu výjezdové jednotky, ale podmínky jsou 
tam velice stísněné, navíc bez sprch a zácho-
du. Proto chceme zbourat sklepy a vytvořit 
v nich kvalitní sociální zařízení. V patře by měl 
zůstat sklad a nad ním máme v plánu postavit 
přístavbu,“ vyložil plány obce starosta Lukáš 
Halata. 

V ní by měli mít hasiči zasedací místnost se 
sociálním zařízením a kuchyňkou. „Uspořádali 
jsme schůzku s hasiči, kde jsme si ujasnili na-
vzájem své požadavky a představy. Projektant 

nyní zpracovává projektovou dokumentaci pro 
vydání stavebního povolení. Projektuje se to 
jako rekonstrukce hasičské garáže. Vznikne 
zde nejen zázemí pro výjezdovou jednotku, ale 
i pro samotný spolek,“ vysvětlil starosta. 

Kolik bude rekonstrukce stát, se zatím neví. 
Obec ale rozhodně chce využít finanční pro-
středky ze Státního fondu životního prostředí, 
které obci byly poskytnuty na výměnu kotle 
občanům. „V podmínkách dotace totiž bylo, že 
buď finance fondu vrátíme, nebo vymyslíme 
projet prospěšný pro životní prostředí. A proto-
že budeme budovu zateplovat, a navíc jí poří-
díme i nový kotel a okna, budeme moci na akci 
tyto finance použít,“ dodal Lukáš Halata. 

Pro hasiče se připravují nové prostory

Na hřišti se staví nová budova, ve které 
vznikne nejen zázemí pro sportovce, ale i re-
staurace a místo, kde se budou moci setkávat 
lidé napříč generacemi. Stavebníci se v říjnu 
potýkali s deštěm, což částečně narušilo har-
monogram prací. 

„V půlce listopadu bychom měli mít ho-
tové stropy a následně začneme pracovat 
na střeše. Tento rok chceme mít objekt 
zastřešený, zda se to podaří, záleží samo-
zřejmě na počasí,“ uvedl starosta Metylovic 
Lukáš Halata. 

Nové zázemí pro sport je ve výstavbě

Hned na začátku října se otevřela volební 
místnost a lidé mohli rozhodovat, koho chtějí 
mít v Zastupitelstvu Moravskoslezského kra-
je. Volby se konaly ve dnech 2. a 3. října. 
V naší obci dorazilo k urnám 40,27 procent 
voličů. 

Nejvíce hlasů odevzdali Hnutí ANO (20,65 
%), následovaly strany KDU-ČSL (16,08 %), 
Česká pirátská strana (13,34 %), Koalice 
ODS a Top 09 (12,43 %), ČSSD (8,77 %), 
Svoboda a př. Demokracie (7,31 %), KSČM 
(6,39 %) a Koalice STAN, Zelení, NEZ (6,03 
%). Žádná další strana se už dále nepře-

houpla přes pětiprocentní hranici.
Ve stejné dny se konalo i první kolo volby 

do Senátu Parlamentu ČR. K volbám dorazi-
lo 40,13 % oprávněných voličů. Dali nejvíce 
hlasů kandidátce Heleně Pešatové (163 hl.), 
za ní se umístil Jiří Carbol (109 hl.), Radim 
Bača (86 hl.), Radim Mamula (56 hl.) a Ra-
domil Bodzsar (33 hl.) a další.

Druhé kolo se konalo následující týden, 
tedy ve dnech 9. a 10. října. K volbám si na-
šlo cestu 21,34 % voličů. Přednost dali kandi-
dátce Heleně Pešatové (197 hl.). Protikandi-
dát Jiří Carbol skončil se ziskem 100 hlasů. 

Jak volily Metylovice?

Ještě dříve než hrozba koronavirové nákazy 
zavřela žákům jejich základní školu, užily si děti 
dvě zajímavé akce. Začátkem října si páťáci při-
pomenuli Dne jazyků. 

„Žáci si vybrali nějakou z evropských zemí, 
nakreslili její vlajku na chodník a ve třídě si pus-
tili ukázky evropských jazyků jako například 
španělština, němčina, angličtina apod. Děti si 
tím připomněly jazykovou rozmanitost v Evro-
pě a byly motivovány ke studiu cizích jazyků,“ 
popsaly učitelky Věra Kotásková a Lucie Šigu-
tová.

22. a 23. září se žáci naší základní ško-
ly zúčastnili exkurze na Frýdeckou skládku 
v rámci projektu Šablony II. Ve vzdělávacím 

centru Frýdecké skládky měli možnost získat 
nové vědomosti o cestě veškerých odpadů, 
které jsou produkovány v domácnostech, a to 
společně s prohlídkou zařízení, kde dochází 
k dalšímu nakládání s těmito odpady. „Viděli 
jsme i proces recyklace stavebních materi-
álů, provoz kompostárny, provoz separace, 
kde dochází k dotřiďování papírů, plastů, skla 
nebo kartónových krabic, ale také hromady 
komunálního odpadu, který se již dále nedo-
třiďuje a skončí na skládce,“ popsala učitelka 
Lenka Eliášová. Dodala, že děti zde získaly 
spoustu nových vědomostí o nakládání s od-
padem, o možnostech jeho recyklace a správ-
ném třídění odpadu.

Den jazyků a výlet na skládku

Hasiči bojovali s ohněm na Ondřejníku
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V katastru naší obce, jen kousek pod cha-
tou na Ondřejníku, propukl v sobotu 3. října 
odpoledne požár. K plamenům dorazilo třináct 
jednotek hasičů, to je nejméně 70 mužů, kteří 
se museli potýkat s ohněm na prudkém svahu 
beskydského masivu Ondřejník. Byli mezi nimi 
i členové naší jednotky dobrovolných hasičů. 

„Zasahovali u požáru lesa, přesněji na plo-
še po jeho vykácení, kde hořela hrabanka. 

Za oheň mohla nedbalost při pálení klestí 
po lesní těžbě, a to za velmi silného větru, 
který posléze silně cloumal i se zasahujícími 
hasiči,“ popsal mluvčí hasičů Petr Kůdela.

Škoda po požáru na necelém hektaru vyká-
cené plochy lesa je minimální, hasiči ale před 
ním ochránili okolní lesní porost, a především 
turistickou restauraci Roubenka Ondřejníček, 
kam oheň za velmi silných poryvů větru rychle 

mířil hořícím porostem. Roubenku se podaři-
lo uchránit bez škody. Uchráněný majetek se 
dá podle majitele ohodnotit na několik milionů 
korun.

„Z Ondřejníčku hasiči také včas evakuovali 
do bezpečí 30 hostů. Dým byl přitom tak silný 
a hustý, že v první fázi zásahu museli hasiči 
použít venku dýchací techniku. I tak se požár 
obešel bez zranění turistů i hasičů,“ doplnil 

mluvčí.
Operační středisko bylo o požáru v těsné 

blízkosti oblíbené turistické lokality informová-
no 45 minut před sobotním polednem. Hasiči 
dostali oheň od kontrolu za dvě hodiny, další 
necelou hodinu jim zabralo pečlivé dohašová-
ní hrabanky. Do sobotního večera zde kont-
rolovaly požářiště dvě jednotky dobrovolných 
hasičů ze Pstruží a Frýdlantu nad Ostravicí 

– Nová Ves, která byla na místě požáru jako 
první.

Zasahovala zde jednotka HZS Moravsko-
slezského kraje ze stanice Frýdek-Místek, 
společně s ní 12 jednotek dobrovolných ha-
sičů – Pstruží, Frýdlant nad Ostravicí – Nová 
Ves, Frýdlant nad Ostravicí, Metylovice, Os-
travice, Palkovice, Dobratice, Čeladná, Lhot-
ka, Staré Hamry, Sedliště a Frýdek.

Na Pstruží vzniká projekt lesní komunitní 
školy Hnízdo. Škola je aktivitou zapsaného 
spolku VlesEDU. Jeho vizí je dělat osvětu 
inovativním formám vzdělávání, rozšiřovat 
environmentální aktivity, zapojovat se aktivně 
do veřejného prostoru a podporovat život ko-
munity.

„Děti k nám dojíždí, jak z Frýdlantu, Frýdku-
-Místku, Ostravy, tak ze širokého okolí, jako je 
Karviná, Opava, Prostřední Bečva či Nový Ji-
čín. To, že máme kapacitu téměř plnou, svědčí 
o faktu, že je o nové formy vzdělávání zájem,“ 
uvedla ředitelka školy Dagmar Stodůlková. 

Některé děti začátkem školního roku zased-
ly do lavic, ty z Hnízda se šly učit do lesa. Pro-
střednictvím projektové výuky a živého kontak-
tu s okolním prostředím poznávají sebe a svět, 

učí se komunikovat, řešit problémy samostatně 
i v týmu, a hlavně vidět svět v souvislostech. 

Lesní komunitní škola Hnízdo vznikla v břez-
nu tohoto roku, ale její historie je více než šestile-
tá. Vychází z principů lesní pedagogiky a sebe-
řízeného vzdělávání a intuitivní pedagogiky. Je 
založena na individuálním přístupu ke každému 
dítěti, spojení s ročními cykly a tradicemi. Široká 
školní nabídka seberozvojových aktivit připravu-
je děti na svět, ve kterém potřebují mít zdravou 
důvěru samy v sebe, dovednost spolupracovat, 
kriticky myslet, vytvářet a realizovat vize. To vše 
se silným hodnotovým základem, s úctou k člo-
věku a přírodě. „Věříme, že díky enviromentální-
mu zaměření naší školy budou děti v budoucnu 
pečovat o prostor kolem sebe a budou veřejně 
prospěšné,“ pokračovala ředitelka.

Školu provozuje spolek VlesEDU, který 
sdružuje rodiče, jež se rozhodli vzdělávat své 
děti v režimu individuálního, respektive domá-
cího vzdělávání. Lesní komunitní školu Hnízdo 
mohou navštěvovat děti ve věku 6 až 14 let, 
od pondělí do středy. Jedinečným přínosem 
školy Hnízdo je rozvoj možnosti přespávání 
a zdravé prostředí. 

„Naše škola je vedena v souladu se sever-
skými trendy výuky, kde upouští od memoro-
vání a důraz kladou na budování kompetencí, 
kde se děti učí v souladu se svým talentem 
a schopnostmi, zkušeností a vlastním úsilím. 
V budoucnu chystáme akce pro veřejnost 
a rádi bychom se zapojili do projektů s environ-
mentálním přesahem a do projektů ovlivňujících 
veřejný prostor,“ dodala Dagmar Stodůlková. 

V Beskydech se děti učí komunitně a venku

Lidé měli na začátku října možnost ovlivnit, 
kdo nás bude zastupovat v zastupitelstvu Mo-
ravskoslezského kraje. Volby se konaly 2. a 3. 
října. K urnám dorazilo 42,18 procent opráv-
něných voličů. 

V naší obci lidé dali největší důvěru České 
pirátské straně (18,89 %). Další skončilo hnutí 
ANO (16,86 %), Koalice ODS a TOP 09 (16,27 
%), KDU-ČSL (10,46 %), Koalice STAN, Zele-
ní, NEZ (9,88 %) a SPD (5,81 %). Žádná další 
strana nepřekročila pětiprocentní hranici.

Ve stejném termínu se zároveň konalo 
i první kolo volby do Senátu Parlamentu ČR. 

Volilo 42,53 % oprávněných voličů. Nejvíce 
hlasů získala kandidátka Helena Pešatová, 
pro kterou hlasovalo 147 lidí. Druhý skončil 
Pavlo Lukša (69 hlasů), následovali Jiří Car-
bol (41 hlasů), Radim Bača (28 hlasů), Radim 
Mamula (21 hlasů) a další.

Do druhého kola postoupila Helena Peša-
tová a Jiří Carbol. Volby se konaly o týden 
později, tedy ve dnech 9. a 10. října. Účast 
byla nižší, přišlo 20,10 % voličů. I tentokrát 
na Pstruží zvítězila Helena Pešatová se zis-
kem 122 hlasů. Jiřího Carbola podpořilo 42 
příznivců. 

Jak jsme volili na Pstruží

Na Ondřejníku hořela hrabanka, hasiči uchránili restauraci i hosty

Sotva si děti z naší základní školy zvykly 
po prázdninách na školní docházku, došlo 
opět k zastavení výuky ve školách. Žáci se učí 
doma, ale tentokrát je to oproti jaru úplně jiné.

Škola se totiž na tuto možnost pečlivě při-
pravila a hned první den karantény rozjela vý-
uku online. „Pracujeme s programem Teams. 
V září jsme se s ním snažili seznámit naše 
žáky, také učitelé si prošli školením, takže jsme 
nebyli po náhlém uzavření škol příliš překvape-
ni. Vše se událo velmi rychle, a proto na pro-
školení všech rodičů nezbyl čas, ti ale svůj ne-
lehký úkol zvládli na výbornou, za což jim všem 
moc děkuji,“ uvedl ředitel školy Adam Zielina.

Děti mají každý den výuku, to znamená, 
že se v klidu svých domovů na počítači, note-
booku či tabletu přihlásí do výuky. Mají na stole 
připraveny sešity i učebnice. Učitelé jim vysvět-
lují látku, mohou je i zkoušet, protože děti se 
do výuky aktivně zapojují. „V mých hodinách 
jsou velice aktivní a šikovné. Krom učiva se 
učí zvládat i počítač, a hlavně neztrácí kontakt 
mezi sebou, což je moc důležité,“ upozornil ře-
ditel, který učí angličtinu.

Obec Pstruží nechala v létě do školy zavést 
optický kabel, který je rozveden do všech tříd. 
„Díky tomu je zde kvalitní připojení k internetu 
a učitelé mohou učit na dálku bez přerušení 
a technických problémů. Škola má k dispozi-
ci také notebooky, které půjčila rodinám, jež 

neměly vlastní. Takže všechny naše děti se 
mohou zapojit do online výuky a nezůstanou 
tak pozadu proti ostatním,“ podotkl starosta 
Pstruží Milan Vaněk.

Učitelé online výuku vítají. Je sice pro ně 
náročná, ale postupem času si na ni zvykají. 
„Oproti jaru je to rozdíl obrovský. Tehdy probíha-
la výuka formou zasílání e-mailů s úkoly. Rodiče 
veškerou výuku vedli sami a suplovali několik 
měsíců školu. Dnešní distanční výuka probíhá 
formou online konferencí, kde se žáci dozvída-
jí nové učivo, procvičují již probrané a učitelka 
má zpětnou vazbu. Rodiče zde nehrají již tak 
zásadní roli, vyjma prvního ročníku, kde zpočát-
ku ti nejmenší potřebují pomoc rodičů, zejména 
s technickým zabezpečením výuky,“ shodují se 
učitelé. Kvitují, že se na tuto výuku včas připravili 
i že při ní mohou používat interaktivní materiály, 
sdílet obrazovku, což pomáhá v orientaci i kon-
centraci na probírané učivo.

Na otázku, jak reagují žáci na výuku přes 
počítač, učitelé odpovídají, že ze začátku byli 
někteří vystresovaní, ale nyní to už zvládají 
dobře. Na školu se dokonce i těší, podle rodičů 
jsou o sto procent více motivováni k práci, než 
tomu bylo na jaře, a výuka je baví. Rádi spo-
lečně vyplňují cvičení a spolupracují na úko-
lech. Samozřejmě prvňáčkům museli zejména 
na začátku hodně pomoci rodiče.

Otázkou samozřejmě zůstává, zda online 

výuka dokáže plně nahradit tu klasickou. Uči-
telé se k tomu vesměs vyjadřují tak, že niko-
liv. Další kantor zase řekl, že nestíhá, protože 
museli déle opakovat učivo z předchozího škol-
ního roku. „Určitě budeme mít zpoždění v češ-
tině, ale souvisí to s obtížností učiva. Potřebu-
jeme jisté postupy upevnit. Musela jsem učení 
zjednodušit, protože nechci přetěžovat děti ani 
rodiče,“ uvedla jedna z učitelek.

Aby vyučující více motivovali žáky k učení, 
píšou i různé testy a písemky. Někteří známkují 
jen ty, kteří si zaslouží jedničku, jiní se na testy 
teprve připravují. Učitelé kvitují, že se děti díky 
online výuce naučí lépe pracovat s výpočet-
ní technikou. „Často se také opravdově těší 
na paní učitelku a své spolužáky (ačkoliv se vidí 
jen na monitoru). Získají nové dovednosti v obo-
ru výpočetní technologie, jsou samostatnější, 
jsou na sebe pyšní, že zvládají složité operace 
na počítači sami, při běžné výuce by se k těm-
to dovednostem dostaly až ve vyšším ročníku. 
Dokonce i občas zní, paní učitelko, my ještě 
nechceme končit! My se chceme ještě učit! No 
není to zábavné?“ pousmála se další učitelka.

Ostatně, o zábavné chvilky nemají učitelky 
ani děti nouzi. Například když jedna dívenka 
přivedla do online výuky akvárium s rybič-
kami nebo když jednou vstoupil do přenosu 
tatínek žáka ve spodním prádle. Asi si neuvě-
domil, že jsou zapnuty kamery.

Škola zvládá distanční výuku na jedničku

Kdo�třídí�odpad,�už�si�změny�určitě�všiml.�Obec�zakoupila�14�nových�kontejnerů�na�papír�a�vy-
měnila�staré,�zvonové,�které�byly�dosti�nepraktické.�Nové�kontejnery�mají�větší�otvory�na�pa-
pír,�který�se�do�nich�vkládá�daleko�snadněji.�Zároveň�má�i�otvory�pro�menší�zmačkané�krabice�
nebo�papíry.�Vedení�obce�doufá,�že�tímto�inspiruje�občany�k�důkladnějšímu�třídění�odpadů.

Nové kontejnery na papír jsou praktičtější

Vedení obce Pstruží žádá majitele psů, aby si 
své čtyřnohé kamarády zajistili před volným po-
hybem na veřejném prostranství. Čím dál častěji 
se s tává, že se psi volně pohybují po obci a ohro-
žují tak bezpečnost občanů, ostatních psů a v ne-

poslední řadě provoz na veřejných komunikacích.
Psi se na veřejném prostranství mohou 

pohybovat pouze na vodítku a pod dohledem 
majitele. Ten je také zodpovědný za veškeré 
škody, které jeho pes způsobí.

Občané, pohlídejte si své psy!



– 11 – Listopad 2020Čeladná, Kunčice p. O.

Tento článek postrádá programový plán 
na měsíc listopad, důvod je zřejmý. Nedělám 
si iluze, nicméně kdyby přece jen zázračně 
došlo k uvolnění, tak prostě zaimprovizujeme. 
Klubová ošatka se zatím postupně plní různý-
mi programy, tak snad je budeme moci v do-
hledné době realizovat.

Klubový říjen byl tedy pouze třetinový, po-
dařilo se uskutečnit alespoň dvě prima akce, 
ta výstava ale byla opravdu „o fous“. 

Den seniorů v cukrárně
První říjen coby Mezinárodní den senio-

rů jsme důstojně oslavili v cukrárně Hotelu 
Prosper. Byla to první historická cukrárenská 
akce, jinak končíme vždy v hospodě. Možná 
i proto byla účast docela hojná, cukrárnu jsme 
doslova okupovali a paní Magda se za pultem 
nezastavila. Při kávě a zákusku si bylo jako 
obvykle o čem povídat. Vydařenou akci ještě 
umocnila svou neohlášenou návštěvou naše 
milá básnířka paní Dajana Zápalková a jako 
obvykle nepřišla s prázdnou… Velké díky paní 
Magdě a všem přítomným za moc prima od-
poledne. 

Skvělá výstava ve Frýdeckém zámku
Týden poté jsme se vypravili do frýdeckého 

Muzea Beskyd na výstavu „4 generace Kmen-
tů a Zoubků“, jež byla výborně koncipována, 

a zvláště pak sochy Olbrama Zoubka jsou 
opravdu až fascinující. Posléze jsme poseděli 
v blízkém restaurantu Silesia a vrátili se domů. 
Následující den již byla dle nových opatření 
výstava uzavřena, takže opravdu „klika“. 

Pár slov závěrem
Přeji vám všem pokud možno bezvirové 

přežití těchto podivných nedobrých časů, 
a pokud přece jen si k vám vir najde cestu, tak 
ať nad ním zvítězíte. Stále platí: Buďme opatr-
ní a obezřetní, ale nepodléhejme strachu, ten 
je velký nepřítel naší imunity. 

A kdybyste náhodou neměli nic na práci, 
tak vše o našem klubu od jeho vzniku v r. 2010 
najdete na www.senioriceladna.cz. 

 Petr Bernady

Tak je to tady, zavřeli 
nám školu a s ní i školní 
družinu. Je to škoda, ale 

zdraví nás všech je rozhodně prioritou číslo 
jedna. A tak bylo dobře, že jsme už od září 
pro kluky a holky měli odpoledne v družině 
připravený a naplánovaný zajímavý pro-
gram. Než se nám brány školy uzavřely, tak 
jsme některé z plánovaných aktivit zvládli 
uskutečnit, jiné zůstaly ležet „v šuplíku“. Po-
kud máte zájem, čtěte dál a dozvíte se, co 
se událo ve školní družině. 

Jsme rádi, že máme školu na vesnici. 
A mít školu v Čeladné, to je prostě paráda. 
Hned po vyučování jsme nejčastěji vyráže-
li ven. Zejména proto, abychom si na čer-
stvém vzduchu mohli odložit roušky. Také 
nás ven lákalo příjemné podzimní počasí. 
Společně jsme v přírodě pozorovali, jak při-
chází podzim. Hledali jsme ho u řeky, v lese, 
na školním i na dětském hřišti, prostě všude 
kolem nás. Když jsme se tak rozhlíželi, viděli 
jsme, jak je ta naše Čeladná hezká. Byla by 
škoda nechat si to jen pro sebe. A představ-
te si to, že zrovna v tuto dobu přišla do školy 
nabídka, aby žáci zkusili natočit krátké video 
o své obci a výsledek své práce pak zaslali 
do soutěže, kterou pořádá Region Besky-
dy. Uznejte, že to byla výzva, které nešlo 
odolat. Druháci se pustili s chutí do práce, 
a kdyby nedošlo k uzavření škol, tak by-
chom měli materiálu na celovečerní film. 
Videopozvánka je na světě, a i když za ni 
nominaci na Oskara pravděpodobně neob-
držíme, tak jsme rádi, že Čeladná v soutěži 
chybět nebude. 

Turisté a návštěvníci naší obce často 

obdivují okolní přírodu. My to dobře víme 
a vědí to také děti z naší školy. Aby bylo 
u nás hezky a aby se nám tady dobře žilo, 
musíme se umět o přírodu kolem nás posta-
rat a chránit ji. No řekněte, komu z vás by 
se líbilo jít do lesa na procházku a najít mís-
to hříbků rezavé plechovky? Kluci a holky 
z oddělení Koťata si pod vedením paní druži 
právě na staré plechovky posvítili. Společ-
ně s dvaceti devíti školami z celé České 
republiky se zapojili do projektu Zachraňte 
zmatené plechovky, kde se věnují tematice 
třídění kovů. Formou soutěžních úkolů děti 
zjišťují nové informace z oblasti recyklace. 
A tak je možné, že se v čeladenských do-
mácnostech za čas objeví nové koše na ple-
chy a neplechy. Nyní je projekt přerušen, ale 
hned po návratu dětí zpět do školní družiny 
pojedeme dál. 

Kolik řečí znáš, tolikrát jsi člověkem. Ne-
bojte se, ve školní družině máme dětí do-
statek a nepotřebujeme uměle navyšovat 
jejich počet. Tohle rčení výborně vystihuje 
téma další soutěže, které se děti ze školní 
družiny účastnily. Tentokrát šlo o cizí jazyky 
a rozmanitost kultur. A protože jsme zapoje-
ni do projektu Světové školy, tak tohle téma 
bylo pro nás šité přímo na míru. 

Soutěž Vícejazyčnost je bohatství totiž 
záměrně cílí na všechny vícejazyčné děti 
a překračuje tím hranice národnostních 
menšin. Díky zapojení se do tohoto projektu 
měly děti, které vedle češtiny používají i jiný 

jazyk, skvělou příležitost představit ostatním 
spolužákům, jak zní známé pohádky v jejich 
jazyce. Společně pak tvořili ilustrace k těm-
to známým pohádkám. A když bylo hotovo, 
tak šup s výkresy do obálky a ty pak puto-
valy do Prahy. Uvidíme, zda se tyto obrázky 
budou líbit odborné porotě, která bude roz-
hodovat o vítězích. A pokud nevyhrajeme, 
nevadí, my totiž dobře víme, že není důležité 
zvítězit, ale zúčastnit se. A společné zážitky, 
vtipné momenty a vzpomínky, které vznikaly 
během práce na soutěžních dílech, ty nám 
nikdo nevezme. A my se už těšíme na to, až 
budeme zase spolu a určitě něco báječného 
vymyslíme.  M.

Zachraňte zmatené plechovky!!!

Alespoň třetinka říjnová, očekávaná „stopka“ opět nastala

Výsledky voleb do krajského zastupitelstva

Výsledky voleb do Senátu, starosta doma vyhrál

Na místě dnešního náměstí byly vojenské sklady

PAMATUJETE?:�Nové�centrum�Čeladnou�zcela�proměnilo.

Když�cukrárna,�tak�samozřejmě�zákusek. Milovníci�umění�před�Frýdeckým�zámkem.

Před�invazí�do�cukrárny�Hotelu�Prosper.

ZTRATIL SE PES
SVIP (4 ROKY), KRÁTKOSRSTÁ BORDER KOLIE, 

ZTRACEN NA ČELADNÉ, 15.10.2020

MÁTE-LI JAKÉKOLIV INFORMACE PROSÍM KONTAKTUJTE MAJITELE.

776 788 153
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slovo starosty

Janovice

Vážení spoluobčané, 
vstříc podzimním měsícům jsme navzdory letní naději vstoupili ve znamení nových vládních 

opatření a restrikcí. Bezpochyby jsou namístě, neboť situace již není vážná, ale kritická a já 
bych vás chtěl požádat o jejich dodržování a respektování. Pojďme je společně přijmout nejen 
jako něco, co nás zbytečně omezuje, ale jako něco, co nám pomůže vrátit náš život do kolejí, 
ve kterých jsme byli zvyklí se pohybovat. Za obecní úřad mohu říct, že i nadále se snažíme zajistit 
našim občanům služby v rozsahu, jak byli zvyklí, a stále platí např. nabídka pro seniory a občany 
v karanténě na dovoz potravin a případně i léků pracovníky obce. Pokud budete mít ovšem jaký-
koliv dotaz, podnět či nejasnost, neváhejte se, prosím, na nás obrátit. Byť máme nařízením zkrá-
cenou otevírací dobu na dvakrát pět hodin týdně, na úřadě jsme a pracujeme. Jelikož lze spoustu 
záležitostí a žádostí řešit elektronicky či telefonicky, neváhejte prosím tyto možnosti využít.

V tomto období jsme byli zvyklí tak trošku hodnotit společenské akce v obci a když jsem se 
nad tímto zamyslel, vyšlo mi v celku nelichotivé skóre. I z tohoto důvodu jsem moc rád, že se 
nám podařily uspořádat v těchto měsících alespoň dva zájezdy pro seniory, a to na Lysou horu 
a Malino brdo. Dne 19. září proběhly za hojné účasti závodníků a krásného počasí tradiční „Ja-
novické kopečky“ a já bych touto cestou chtěl moc poděkovat všem za účast a sportovní chování. 
Poděkování patří i sponzorům, spolkům a všem organizátorům, jež se na této akci aktivně podíle-
li a bez nichž by toto nebylo možné. Pevně věřím, že se tato situace v budoucnu změní a v obci 
se budou opět pořádat tradiční společenské a kulturní akce, tak jak jsme byli zvyklí. 

V rámci jednání sociální komise jsme se mimo jiné snažili vyřešit i situaci, jak realizovat gra-
tulace a návštěvy u našich jubilantů. Jelikož nám žádné vládní nařízení ani doporučení nedalo 
jasný návod, jak k tomuto přistoupit, snažili jsme se v rámci možností poblahopřát alespoň krátce 
za dodržení obecných hygienických pravidel. Chtěl bych ale všechny ujistit, že jsme na vás, 
na které se zatím nedostalo, nezapomněli, a jakmile to situace dovolí, určitě vás alespoň krátce 
navštívíme. 

Rád bych vám také podal pár informací z jednání posledního zastupitelstva, kde jsme řešili 
rozpočtové opatření, kterým jsme upravovali obecní rozpočet s ohledem na snížení příjmů sdí-
lených daní. Z původní jarní predikce vycházelo, že Obci Janovice bude snížen letošní rozpočet 
o cca 4 mil. Kč. Nicméně díky intervenci starostů a krajů Obec Janovice obdržela zpět jednorázo-
vý kompenzační bonus ve výši 2,4 mil. Kč a díky tomu jsme museli zkrátit obecní rozpočet zhruba 
jen o 1,6 mil. Kč. Jak to bude v roce příštím, zatím nevíme.

V rámci obecních investic se nám podařilo po všech nekonečných administrativních a úřed-
ních peripetiích podat žádost o vydání stavebního povolení na výstavbu kanalizace a čistírny 
odpadních vod, která navazuje na již získané územní rozhodnutí. V současné době dále zajiš-
ťujeme všechny podklady pro podání žádosti o dotace na tuto investiční akci, kterou chceme 
podat v lednu příštího roku. Dále chystáme zadávací podmínky pro výběrové řízení na zhotovitele 
stavby a chceme začít v nejbližší době započít se samotnou veřejnou soutěží. Občané se mne 
často ptají, kdy začneme kanalizaci stavět. No, můj optimistický předpoklad je, že až vytvoříme 
ještě stovky dalších úředních dokumentů, jež jsou ještě k výše uvedenému potřeba, a proběh-
nou všechny zákonné lhůty (zdá se mi, že se v poslední době nějak protahují), tak předpoklad 
zahájení vlastní výstavby je nejdříve podzim příštího roku. Předpokládá se, že vlastní výstavba 
kanalizace a ČOV bude trvat tři roky. Chápu, že z pohledu občana se to jeví, že se nic neděje, 
ale vyřídit dle současné legislativy územní řízení a stavební povolení, tedy navzdory informacím 
z médií o zkracování úředních lhůt, není skutečně věc jednoduchá. Další investicí, kde jsme do-
sáhli určitého pokroku, je výstavba chodníků, kde je pro druhou etapu vydáno stavební povolení 
a v současné době probíhá veřejná soutěž na dodavatele stavby. Chtěli bychom pochopitelně 
i co nejdříve započít s vlastní výstavbou, ale musíme ještě dořešit všechny administrativní zá-
ležitosti. V neposlední řadě bych vám rád sdělil i skutečnost, že bylo zahájeno stavební řízení 
i na projekt komunitního bydlení pro seniory, kde na přípravě podkladů již bezmála dva roky 
intenzivně pracujeme.

Jistě jste si všimli, že v rámci údržby veřejného prostranství jsme opravili zastávky veřejné 
dopravy. Ty byly vybaveny novými lavičkami a odpadkovými koši a v současné době nové lavič-
ky a koše umisťujeme v prostranství na našem hřbitově. Plánujeme a připravujeme ještě další 
projekty, ale o tom zase někdy příště. 

Závěrem bych vám chtěl popřát hlavně hodně zdraví a duševních sil, které v této době rozhod-
ně všichni potřebujeme, a s nadějí, že to spolu zvládneme, se s vámi pro tuto chvíli loučím. No 
a jelikož máme v naší obci spoustu krásných míst k procházkám, prosím využijte je, a když už se 
s někým potkáte, tak se na něho klidně usmějte ☺. Krásný podzim.

 Váš starosta Svatopluk Běrský

jubilea

Vše nejlepší, mnoho štěstí, zdraví a lásky 
přejeme paní Marií Retkové, Ludmile 
Komenské, Haně Gřundělové, Miladě 
Polochové a panu Jiřímu Gronychovi 

a Rudolfu Poláškovi.

Obec Janovice

Informace z obce

- Hodiny pro veřejnost jsou na Obecním úřa-
dě v Janovicích omezeny do odvolání na pondělí 
a středu, v časech od 9.00 do 11.00 a od 13.00 
do 16.00. Doporučuje většinu věcí řešit telefonic-
ky, emailem, či písemně.

- Senioři a lidé v karanténě mohou stále vyu-
žít dovozu potravin a léků obecními pracovníky. 
(Objednávky ve všední dny od 8:00 do 12:00 
hodin na tel. čísle 778 074 909).

- Provoz služby Senior taxi je do odvolání 
zastaven.

- Krajské autobusové linky jezdí s platností 
od 19. října 2020 do odvolání dle prázdninových 
jízdních řádů. Vlakové spoje dle nedělních jízd-
ních řádů.

- Od října došlo ke změně otevírací doby 
pobočky České pošty v Janovicích. (Po a St 
– od 14.00 do 18.00, Út, Čt a Pá – od 8.00 
do 12.00).

Tyto informace jsou platné k 25. 10. 2020. 
Vzhledem k neustále měnící se situaci jsou 
aktuální informace zveřejňovány na webových 
stránkách obce, vitrínách v autobusových za-
stávkách, Facebooku obce, SMS zprávách (pro 
odběr zašlete SMS ve tvaru CHCI SMS na tel. 
číslo 727 962 292 nebo kontaktujte obecní úřad), 
mobilní aplikaci a hlášeny rozhlasem.

Ve dnech 2. a 3. října 2020 proběhly volby 
do zastupitelstev krajů a rovněž první kolo voleb 
do jedné třetiny Senátu parlamentu České republi-
ky. Následné druhé kolo senátních voleb proběhlo 
ve dnech 9. a 10. října 2020.

Janovičtí občané volili již tradičně ve dvou vo-
lebních okrscích. První okrsek měl sídlo v Janovi-
cích v kinosále na obecním úřadě, kde zasedala 
osmičlenná volební komise. Druhý okrsek se na-
cházel v místní části Bystré v budově hasičské 
zbrojnice a komisi zde tvořilo šest členů. Komise 
musely v letošním roce kromě zajištění řádného 
průběhu voleb a zpracování výsledku zajistit rov-
něž dodržování zvýšených hygienických opatření 
a pravidel proti šíření nemoci Covid-19.

Volební účast pro krajské volby byla v obci cel-
kově 38,02 %, pro první kolo senátních voleb 38 % 
a pro druhé kolo senátních voleb 17,77 %. Což 
ve všech třech případech převyšuje republikový 
průměr i průměr pro Moravskoslezský kraj.

Do zastupitelstva Moravskoslezského kraje 
mohli občané vybírat z dvaceti kandidujících stran, 
hnutí a sdružení. Největší podíl hlasů v obci obdr-
želo hnutí ANO 2011 (23,06 %), následovala jej 
Koalice ODS a TOP 09 (14,45 %) a na třetí pozici 
se stejným počtem hlasů Koalice STAN, ZELENÍ 
A NEZÁVISLÍ (12,39 %) a Česká pirátská strana 
(12,39 %).

V prvním kole senátních voleb získali od jano-
vických občanů největší podporu RNDr. Helena 
Pešatová (43,26 %) a Ing. Jiří Carbol (15,78 %). 
Tito dva kandidáti získali největší počet hlasů rov-
něž v celém volebním obvodu a postoupili do dru-
hé kola, ze kterého vyšla vítězně RNDr. Helena 
Pešatová. V naší obci získala ve druhém kole 
64,28 % hlasů.

Děkujeme všem členům volebních komisí 
za zajištění bezproblémového průběhu voleb i sčí-
tání hlasů, respektování veškerých opatření a také 
všem voličům, kteří se voleb zúčastnili.

 Lukáš Plánička

 
 

 
 

 
 

Obec Janovice 
 

Pořádá 

MOBILNÍ SVOZ 

BRKO 
(BIOLOGICKY ROZLOŽITELNÉHO KOMUNÁLNÍHO ODPADU) 

 

 

Svoz proběhne v pondělí 2. listopadu 2020 a 

pondělí 16. listopadu 2020 od 7:00 hodin. 

Listí, trávu a odumřelé zbytky rostlin mějte připravené v pytlích 
před plotem své nemovitosti. 

(Použijte prosím pytle přiměřené velikosti, tak aby je obecní pracovníci byli 
schopní zvednout a vysypat do svozového kontejneru.) 

V sobotu 12. 9. se na obecním hřišti v Ja-
novicích odehrál první ročník turnaje čtyřher 
v tenise.

Turnaje se zúčastnilo osm párů, které se 
nejprve utkaly ve dvou skupinách v zápasech 
na jeden set. Za ideálního počasí se dopole-
dne od ranních hodin rozběhly zápasy ve vy-
rovnané skupině B, kde se sety rozhodovaly 
maximálně jedním breakem. Velkou pochvalu 
si zaslouží za svůj výkon teprve 10letá Barbora 
Borovská, které se zúčastnila turnaje po boku 
svého tatínka a zdatně proháněla o generaci 
starší pány svými přesnými prohozy. V koncov-
kách setů nicméně vítězila zkušenost a dalo se 
tušit, že ve skupině B se rodí favorité na celko-

vé vítězství.
Odpolední zápasy ve skupině A přinesly 

přece jen jednoznačnější průběhy utkání, a tak 
bylo přibývající početné diváctvo zvědavo, jak 
dopadnou vyřazovací boje.

Finále si vybojovala zkušená dvojice Eli-
áš, Hořínek a „pingpongáři“ Martin Borovský 
s Davidem Pekárkem. Po velmi vyrovnaném 
průběhu se rozhodovalo až v tie-breaku. V již 
počínajícím šeru měli více štěstí Eliáš s Hořín-
kem. V tie-breaku zvítězili 7:4 a odnesli si tedy 
pohár pro vítěze.

Děkujeme Obci Janovice za poskytnutí hřiš-
tě a pohárů a tělovýchovné jednotě za poskyt-
nutí zázemí. Marek Eliáš

Tenisový turnaj čtyřher v Janovicích

Volby do zastupitelstev krajů a Senátu parlamentu ČR

 Obec Janovice ze získané dotace od Stát-
ního zemědělského intervenčního fondu poří-
dila dva nové stoje pro lesnické hospodářství. 

Za malotraktor jsme pořídili vyvážecí vlek 
s hydraulickou rukou pro manipulaci a dopra-
vu dříví z obecních lesů a druhým strojem je 
lanový naviják pro přibližování dříví. Státní 
zemědělský intervenční fond poskytl na ná-

kup této techniky dotaci ve výši 138.200 Kč. 
Stroje již byly nasazeny při zpracování nut-
né těžby polomů v rámci podzimních měsí-
ců. Práce těchto strojů pomůže operativně 
reagovat na situaci způsobenou kalamitní 
kůrovcovou situací při nahodilých těžbách 
v obecních lesích.

 Svatopluk Běrský, starosta

Dotace na lesní techniku

Letošní rok je pro obec Janovice ve zname-
ní historie. Kromě vydání knihy o historii obce, 
zveřejnění archivních písemností, připravujeme 
také kalendář s historickými fotografiemi a také 
jsme obnovili část fotografii z původních webo-
vých stránek obce.

V roce 2015 byl spuštěn nový moderní web 
obce, v podobě, jak jej znáte dnes. Při přecho-
du na něj nebylo možné veškerý obsah přenést 
automaticky z původního webu na nový. Jednou 
z těchto oblastí byly fotogalerie dokumentující 
život a dění v obci. Došlo tedy pouze k částeč-
nému ručnímu přenesení obsahu a na nových 
webových stránkách tak byly k dohledání fo-
tografie pouze do zhruba poloviny roku 2013. 
Ostatní fotografie byly zálohovány na disku.

Vzhledem k situaci v letošním roce, kdy je 
společenské dění v obci velmi omezené, pustili 
se členové komise pro komunikaci s veřejností 
do obnovy původních fotogalerií na nové webo-
vé stránky tak, abyste si mohli alespoň připome-

nout a zavzpomínat, co se událo v obci kupříkla-
du před deseti lety. Momentálně byly nahrány 
fotogalerie z roku 2010, 2011, 2012 a zbylá část 
roku 2013. Převážná část fotografií byla poříze-
na tehdejším kronikářem panem RSDr. Milanem 
Benešem.

Do konce roku budou na webových strán-
kách obce doplněny i dochované fotogalerie 
před rokem 2010 a v rámci sběru fotografií 
do knihy o historii budou vytvořeny i fotogalerie 
s historickými fotografiemi.

Pro představu, jak taková obnova probíhá, 
můžeme zmínit, že fotografie z původního webu 
byly zálohovány na disk do 333 složek, které ob-
sahují více jak 11 tisíc fotografií. Pro dohledání, 
o jakou fotografii se jedná, bylo nutné porovná-
vat fotografie s miniaturami na původním webu 
a poté dle toho vytvořit galerii a nahrát je do ní. 
Z těchto materiálů bylo prozatím vytvořeno 182 
galerií. Na dalších se pracuje.

 Lukáš Plánička

Obnovení archivu fotografií

Netradiční�pohled�na�obec.  Foto: Jan Řehák



– 13 – Listopad 2020

krátce z obce

Bílá

DVB-T Multiplex 3 SK, frekvence 506 000 kHz (506 MHz) 

Logo Typ Program Žánr Jazyk Video 
kodek 

Audio 
kodek CAS 

 

TV Jednotka všeobecný slovensky MPEG-2 MPEG - 

 

TV Dvojka všeobecný slovensky MPEG-2 MPEG - 

 

TV Trojka všeobecný slovensky MPEG-2 MPEG - 

 

TV Jednotka 
HD všeobecný slovensky MPEG-4 MPEG - 

Seznam programů je ze zdroje: https://www.parabola.cz/vysilace/sk/multiplex-3/ 

 

DVB-T Multiplex 2 SK, frekvence 522 000 kHz (522 MHz) 

Logo Typ Program Žánr Jazyk Video kodek Audio kodek CAS 

 

TV TV JOJ zábava slovensky MPEG-2 MPEG - 

 

TV PLUS zábava slovensky MPEG-2 MPEG - 

 

TV WAU zábava slovensky MPEG-2 MPEG - 

 

TV TA3 zprávy slovensky MPEG-2 MPEG - 

Seznam programů je ze zdroje: https://www.parabola.cz/vysilace/sk/multiplex-2/ 

Programová skladba jednotlivých multiplexů je řízena jejich vysílateli a Obec Bílá ji nemůže ovlivnit. 

DVB-T Multiplex 3 SK, frekvence 506 000 kHz (506 MHz) 

Logo Typ Program Žánr Jazyk Video 
kodek 

Audio 
kodek CAS 

 

TV Jednotka všeobecný slovensky MPEG-2 MPEG - 

 

TV Dvojka všeobecný slovensky MPEG-2 MPEG - 

 

TV Trojka všeobecný slovensky MPEG-2 MPEG - 

 

TV Jednotka 
HD všeobecný slovensky MPEG-4 MPEG - 

Seznam programů je ze zdroje: https://www.parabola.cz/vysilace/sk/multiplex-3/ 

 

DVB-T Multiplex 2 SK, frekvence 522 000 kHz (522 MHz) 

Logo Typ Program Žánr Jazyk Video kodek Audio kodek CAS 

 

TV TV JOJ zábava slovensky MPEG-2 MPEG - 

 

TV PLUS zábava slovensky MPEG-2 MPEG - 

 

TV WAU zábava slovensky MPEG-2 MPEG - 

 

TV TA3 zprávy slovensky MPEG-2 MPEG - 

Seznam programů je ze zdroje: https://www.parabola.cz/vysilace/sk/multiplex-2/ 

Programová skladba jednotlivých multiplexů je řízena jejich vysílateli a Obec Bílá ji nemůže ovlivnit. 

STA Hlavata  
Uvedené informace jsou platné k 1. 11. 2020.  

DVB-T2 Multiplex 21, frekvence 186 000 kHz (186 MHz) 

Televizní stanice logo stanice Rozhlasové stanice logo stanice 

ČT1 HD 

 

Český rozhlas Radiožurnál 

 

ČT2 HD 

 

Český rozhlas Dvojka 

 

ČT24 HD 

 

Český rozhlas Vltava 

 

ČT sport HD 

 

Český rozhlas Plus 

 

ČT :D HD/ČT art HD  /  Český rozhlas Radio Wave 

 

ČT1 SM HD  Český rozhlas D-dur 

 

ČT1 JM HD  Český rozhlas Jazz 

 

ČT3 HD 

 

Český rozhlas Junior 

 

Seznam programů je ze zdroje: https://cs.wikipedia.org/wiki/Multiplex_21, 
https://www.parabola.cz/vysilace/cz/multiplex-21/ 

 

 

 

 

 

STA Bílá
Uvedené informace jsou platné k 1. 11. 2020. 
DVB-T2 Multiplex 21, frekvence 474 000 kHz (474 MHz) + 
DVB-T2 Multiplex 21, frekvence 514 000 kHz (514 MHz) … dočasně do 30. 6. 2021

STA Hlavatá
Uvedené informace jsou platné k 1. 11. 2020. 
DVB-T2 Multiplex 21, frekvence 186 000 kHz (186 MHz)

DVB-T2 Multiplex 22, frekvence 218 000 kHz (218 MHz) 

Televizní stanice Logo stanice Rozhlasové stanice Logo stanice 

Prima HD 

 

Rádio Proglas 

 

Prima +1 

 

  

Prima Cool 

 

  

Prima Love 

 

  

Prima Zoom 

 

  

Prima Max 

 

  

Prima Krimi 

 

  

CNN Prima News 

 

  

Óčko 

 

  

Óčko Star 

 

  

Seznam programů je ze zdroje: https://cs.wikipedia.org/wiki/Multiplex_22, 
https://www.parabola.cz/vysilace/cz/multiplex-22/ 

 
 

 
 

 

STA Bílá
DVB-T2 Multiplex 22, frekvence 482 000 kHz (482 MHz) +
DVB-T2 Multiplex 22, frekvence 530 000 kHz (530 MHz) … dočasně do 30. 6. 2021

STA Hlavatá
DVB-T2 Multiplex 22, frekvence 218 000 kHz (218 MHz)

DVB-T2 Multiplex 23, frekvence 202 000 kHz (202 MHz) 

Televizní stanice logo stanice Rozhlasové stanice logo stanice 

Nova 

 

Radio Dechovka 

 

Nova Cinema 

 

  

Seznam.cz TV HD 

 

  

Barrandov TV HD 

 

  

Kino Barrandov 

 

  

Barrandov Krimi 

 

  

TV Noe 

 

  

NASA TV UHD 

   

Seznam programů je ze zdroje: https://cs.wikipedia.org/wiki/Multiplex_23, 
https://www.parabola.cz/vysilace/cz/multiplex-23/ 

 

 

 

 

 

 

 

 

STA Bílá
DVB-T2 Multiplex 23, frekvence 490 000 kHz (490 MHz)

STA Hlavatá
DVB-T2 Multiplex 23, frekvence 202 000 kHz (202 MHz)

STA Bílá 
DVB-T2 Multiplex 24, frekvence 498 000 kHz 
(498 MHz)

STA Hlavatá
DVB-T2 Multiplex 24, frekvence 178 000 kHz 
(178 MHz)

STA Bílá
DVB-T Multiplex 3 SK, frekvence 506 000 kHz (506 MHz)

DVB-T Multiplex 2 SK, frekvence 522 000 kHz (522 MHz)

DVB-T2 Multiplex 24, frekvence 178 000 kHz (178 MHz) 

Televizní programy logo 

Nova 

 

Nova 2 

 

Nova Gold 

 

Nova Action 

 

Prima Comedy Central 

 

Relax 

 

Rebel 

 

Retro Music TV 

 

JOJ Family 

 

CS Mystery 

 

Šlágr TV 

 

Sport 5 

 

Galerie TV 

 

Klenot TV 

 

ABC TV 

 

Regionální programy Region 

Polar HD Moravskoslezský 

Seznam programů je ze zdroje: https://cs.wikipedia.org/wiki/Multiplex_24, 
https://www.parabola.cz/vysilace/cz/multiplex-24/ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Seznam programů je ze zdroje: 
https://cs.wikipedia.org/wiki/Multiplex_24, 
https://www.parabola.cz/vysilace/cz/multi-
plex-24/

Programová skladba jednotlivých multiplexů je řízena jejich vysílateli a Obec Bílá ji nemůže ovlivnit.

Říjen letošního roku se nese ve znamení jak 
boje s druhou vlnou pandemie koronaviru, tak 
také „boje“ s přechodem na nový vysílací stan-
dard DVB-T2 a tím opakované přelaďování vy-
sílacích kanálů na vašich televizorech. 

Množství dotazů v posledních dnech svědčí 
o tom, že síť STA je v obci skutečně hojně využi-
ta a velice oceňuji vaši zpětnou vazbu. Za obec 
Bílá a společnost TKR Jašek s.r.o., která veške-
ré úpravy technicky zajišťuje, děláme maximum 
pro to, aby se změna dotkla koncových domác-
ností v co nejmenší míře. 

Od čtvrtku 29. 11. došlo ze strany Českých 
radiokomunikací k vypnutí posledního vysílače 
na starém vysílacím pásmu DVB-T. Již nyní 
tedy můžete na svých televizorech ladit finální 
verzi vysílacích kanálů.  

Pro oblast STA Bílá postačí v menu antény / 
ladění kanálu zadat automatické vyhledávání. 

V oblasti STA Hlavatá je nutné v menu ručního 
ladění kanálů dle frekvence zadat patřičnou frek-
venci. Přehledná tabulka všech multiplexů, jejich 
kanálu a frekvencí se nachází pod článkem. 

Co dělat, když se mi nepodařilo naladit 
nové kanály dle uvedené tabulky?

Zkontrolujte prosím, zda je váš televizor 
vybaven tunerem DVB-T2 nebo disponujete 
novým set-top boxem DVB-T2. Pokud stá-
le přetrvávají problémy s naladěním kanálů, 
kontaktujte prosím servisní oddělení společ-
nosti TKR Jašek na čísle 571 115 225, po-
případě OBEC BÍLÁ na číslech 558 438 627, 
724 179 143. Poté se na místo dostaví technik 
společnosti TKR Jašek. Případné opravy domá-
cích televizních rozvodů budou účtovány vlast-
níkovi těchto rozvodů.

Děkuji za spolupráci
 Tomáš Kubačák, starosta obce

Informace k přechodu na vysílací standard DVB – T2

I během přísných omezení chce římsko-
katolická farnost Ostravice a Bílá poskytovat 
individuální duchovní péči při dodržení hy-
gienických opatření. Prosím, volejte na číslo 
731 625 828. 

Dle nařízení Vlády ČR a doporučení Bis-
kupství ostravsko-opavského z 21. 10. týka-
jícího se nárůstu počtu nakažených korona-
virem. Od 22. října do 3. listopadu (včetně):

1. OMEZUJE se od 22. října počet účastníků 
bohoslužeb na dvě osoby. Výjimkou jsou po-

hřby a svatby, které umožňují účast 10 osob.
2. V této době platí DISPENS od osobní 

účasti na nedělních bohoslužbách. Využívej-
me příležitost sledovat mši svaté prostřed-
nictvím sdělovacích prostředků.

3. Možnost k sv. přijímání – po dobu 
nouzového stavu a omezení v pohybu osob 
na území ČR po mši svaté nebo po telefo-
nické domluvě 731 625 828.

 doc. DDr. Andrej Slodička, PhD., 
 administrátor farnosti Ostravice a Bílá

Farnost Bílá nabízí duchovní 
péči v době pandemieZrušená akce

29. 11. 2020 – Rozsvěcování vánočního 

stromečku se neuskuteční.

Mikulášská nadílka
Jako každý rok obec Bílá pro své hodné 

děti ve věku do 10 let připravila mikulášské 

balíčky. Balíčky u vašich domovů v pod-

večer 5. prosince zanechá Mikuláš, Anděl 

a Čert. 
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Nezadržitelně se blíží termín 1. 9. 2022, dokdy je nutné vyměnit nevyhovující 
kotle na tuhá paliva emisních tříd 1 a 2. Pořízení nového kotle představuje 
významný zásah do rozpočtu, proto je dobré vzít v úvahu nároky jednotlivých 
variant vytápění a pečlivě zvážit možnosti. 

Vytápění tuhými palivy?
Ano, ale už jen ekologicky

okud se chystáte vyměnit svůj nevyhovující Pkotel za nový model splňující současné i bu-
doucí legislativní požadavky, zbystřete. 

Sestavili jsme pro vás čtyři kroky, které vám pomo-
hou si správně vybrat a ještě k tomu ušetřit prostřed-
ky z rodinného rozpočtu.

1. VYBERTE SI PALIVO 
Zásadní rozhodnutí, které byste měli před pořízením 
nového kotle učinit, je zvolit palivo, jímž budete topit. 
Cena paliva významně ovlivňuje provozní náklady na 
vytápění. Nabídka na trhu je pestrá a je na vás, zda 
zvolíte dřevo, dřevěné pelety, nebo se rozhodnete 
topit uhlím. Zvažte své možnosti, dostupnost a cenu 
paliva a také nároky na skladování. 

2. ZVOLTE VHODNOU VÝKONNOST 
Kotel spaluje zvolené palivo účinně, když podává 
takový výkon, který je ideální pro vytápěný objekt. 
Znamená to vybrat si výkon kotle podle velikosti pro-
storu k vytápění a počítat i s tepelnými ztrátami, které 
každý objekt má. Když je kotel předimenzovaný, mno-
hem výkonnější, než je potřeba, tak dehtuje a jeho 
účinnost i životnost se výrazně snižuje. 

To vás stojí zbytečné nervy, ale hlavně vám to může 
řádně provětrat kapsu. Výpočet nejvhodnější výkon-
nosti kotle je proto důležitý a odborná topenářská fir-
ma by vám s ním měla umět pomoci.

3. SPOČÍTEJTE SI ÚSPORU 
Podobně jako je tomu u spotřebičů v domácnosti, 
pořízení nového typu kotle znamená úsporu budou-
cích nákladů. Nové typy kotlů spotřebují méně pali-
va a spalují ho s větší účinností. Řekněme, že v sezó-
ně dlouhé 200 dní budete topit tvrdým dřevem 8 
hodin denně. Při ceně 3000 Kč za jednu tunu tvrdého 
dřeva protopíte v kotli VIADRUS U22 Economy za 
sezónu 24 480 Kč. Zatímco například ve starším typu 
kotle Hercules U26 to může být 36 096 Kč. Výměnou 
kotle za nový, účinnější tak ušetříte 11 616 Kč, což je 
přibližně třetina nákladů na vytápění. Investice do 
nového kotle U22 Economy (ve výkonové variantě 21 
kW) ve výši 38 388 Kč se vám vrátí.

4. SPOLEHNĚTE SE NA ODBORNÍKY 
Pečlivý výběr by neměl skončit u technických para-
metrů, ale stejně zodpovědný by měl být i výběr znač-
ky/výrobce kotle a firmy, která vám ho odborně 
namontuje a bude provádět servis. Správná instalace 
kotle je klíčová pro jeho funkčnost a životnost. 

VIADRUS je česká značka. Může se pochlubit více 
než 130letou tradicí ve výrobě topenářské techniky z 
litiny. Provozuje vlastní slévárnu i oddělení výzkumu a 
vývoje. Životnost kotlů VIADRUS se počítá v desít-
kách let. Je to dáno právě litinou, která je vysoce 
výhřevná, akumuluje teplo dlouho    i po vyhasnutí. 
Kotel tak šetří vaše náklady na vytápění a díky jeho 
dlouhé životnosti se vám investice do pořízení kotle 
brzy vrátí. VIADRUS dokonce poskytuje 10letou  
záruku na litinový výměník. VIADRUS spolupracuje          
s celou řadou odborníků z oboru topenářství, školí 
jejich pracovníky pro montáž a certifikuje pro prová-
dění odborného servisu. Kontakty na spolupracující 
firmy, stejně jako podrobnosti a produktové informa-
ce k výrobkům, najdete na webových stránkách       
viadrus.cz. www.viadrus.cz

� (pokračování�ze�str.�1)�
V Beskydech se sešly představitelky 

ženských hlavních rolí. Jedna z nich – Eva 
Vejmělková, která je zároveň spoluautorkou 
scénáře, bude na spolupráci ráda vzpomínat: 
„Všichni jsme si rozuměli lidsky i profesionál-
ně. A navíc jsme byli v rukou vynikajícího štá-
bu, který se o nás pečlivě staral. Moc bych si 
přála, aby do kina přišly ženy všech generací 
a podívaly se společně s námi na problém 
nevěry z humorného nadhledu, protože lepší 
než slaný pláč je sladká pomsta. A nepřibe-
rete po ní...“ A její slova potvrdil také režisér 
filmu a její manžel Dušan Rapoš „Bylo to 
fajn. Celý štáb v čele s mými skvělými kama-
rády producentem Petrem Šiškou a kamera-
manem Davidem Ployharem odvedl profesi-
onální práci a do filmu o ženské solidaritě dal 
i něco navíc. Své srdce, talent a trpělivost. 
Také jsem měl tu čest dělat Ženskou pomstu 
s výbornými herci, které to bavilo, na place 
panovala pohoda a já bych rád, aby se tato 
pohoda přenesla taky do filmu a potěšila 
diváky. A to nejen ženy. Do kina zvu také 
pány, aby věděli, co všechno jsou schopné 
provést podváděné ženy svým nevěrným 
mužům, když spojí své síly…“

Kromě Evy uvidíte v hlavních hereckých 
rolích dvě krásné dámy a úžasné herecké 
osobnosti Mahulenu Bočanovou a Janu Pau-
lovou a velice zdárně jim sekundující jejich 
filmové partnery Roberta Jaškówa, Mirosla-
va Etzlera a Petra Rychlého. Pánové znají 
místo poslední klapky jen z vyprávění, ale 
i to, vzhledem k velké herecké představi-
vosti, stačilo k tomu, aby toužili místo po-
znat osobně a také si užít jeho atmosféru při 
práci. Takže až někdy uvidíte ve vaší obci 
nadšené filmaře, třeba to bude zrovna někdo 
z našeho týmu, který se bude na kouzelná 
místa v Beskydech určitě rád vracet.

Film „Ženská pomsta“ je v kinech od 10. 
září a podařilo se mu rozesmát už několik ti-
sícovek diváků. Pokud jste se ještě nestačili 
zajít podívat, určitě si najděte na návštěvu 

Možná někteří z Vás víte, že jsme záslu-
hou Zdeňka Šrubaře (1934–2015) měli v pro-
storách kunčické základní školy vybudovánu 
Galerii Karla Svolinského, která byla v provozu 
od roku 1992 do roku 2018.

S novou přístavbou základní školy jsme vy-
budovali pro naši galerii i zcela nové prostory, 
které jsme slavnostně otevřeli v rámci letošního 
Dne obce dne 12. 9. 2020. 

Veřejnost si tak mohla prohlédnout novou 
expozici části stálé sbírky nejen během Dne 
obce, ale také během voleb do zastupitelstva 
kraje a během obou kol voleb do Senátu Parla-
mentu České republiky. 

Fond výtvarných děl pochází z darů umělců 
celé naší vlasti, ale také ze zahraničí. Nejštěd-
řejší z umělců byl Karel Svolinský, který věnoval 
galerii desítky svých prací provedených rozma-
nitými technikami, také proto s jeho svolením 
nese galerie jméno Karla Svolinského. Někteří 
ze zde zastoupených umělců se svou tvorbou 
již zapsali do podvědomí veřejnosti a jsou zná-
mí i v zahraničí, např. Olbram Zoubek, Oldřich 
Kulhánek, Jiří Kolář, Jaroslav Šerých, Kurt Ge-
bauer, Vladimír Preclík. Zastoupeno je v hojné 
míře také umění regionální. Nejstarší z obrazů 
je dílo Jana Knebla, tato grafika nese datum 
1899. V prostoru galerie jsou například zastou-
pena díla Františka Podešvy, Stanislava Kolí-
bala, Markéty Prachatické, Jaroslava Popa, 
Anny Žertové, Lumíra Ševčíka a dalších. 

Za instalaci výstavy děkuji panu Janu Ze-
mánkovi a paní Ladě Poulové, kteří se do třídě-
ní sbírky a přípravy stálé expozice vrhli s neví-
daným nadšením, láskou a úctou k umění.

Dlouho jsme přemýšleli, jakou formou vzdát 
hold výtvarnému pedagogovi a fotografovi 
Zdeňku Šrubařovi, který byl tvůrcem myšlenky 
zřídit ve venkovské škole galerii. Někteří z nás 
by po něm galerii nejraději přímo pojmenovali. 
To ale není možné. Tak jsme museli přemýšlet 
dál. A tak se nějak stalo, že jsme se rozhodli 
uctít Zdeňkovu památku výtvarným uměním. 
A ne tak ledajakým. Sochař Jan Zemánek vy-
tvořil pro Zdeňka Šrubaře tři nové umělecké 
objekty, které byly instalovány v areálu zá-
kladní školy a před vstupem do Galerie Karla 
Svolinského.

Jiří Kamen, český spisovatel a rozhlasový 
redaktor Českého rozhlasu, stanice Vltava, 
který o naší galerii připravuje rozhlasovou 
reportáž, o Zemánkových lavičkách napsal: 
„Zemánek vytváří svými lavičkami originální 
pomníky proslulým postavám svého kraje. 
Vznikají tak lavičky, které nás na jedné straně 
vyzývají k odpočinku a na druhé svou názna-
kovostí provokují naši fantazii. Ležící Sigmund 
Freud, minimalisticky naznačený „lavičkovými“ 
dřevy jako by vrostl do své psychoanalytické 
pohovky. Lavička Ležící Janáček by mohla být 
umístěna – ve stylu módní intervence – na břeh 
jezera, které známe z obrazu Františka Kupky 
Klávesy piana. Vytvořil také Lavičku Maměnka, 

Slavnostní otevření Galerie Karla Svolinského 

Poslední klapka komedie „Ženská 
pomsta“ padla v Beskydech

jako poctu Dušanu Jurkovičovi.
V Kunčicích pod Ondřejníkem vystavuje Jan 

Zemánek tři fotografické lavičky. Pokračuje tak 
ve své originální antropomorfizaci tohoto ne-
živého předmětu. Dvě lavičky pro dr. Zdeňka 
Šrubaře představují polohu fotografa polo se-
dícího a polo ležícího. Ta třetí lavička je stojící, 
a právě svou vertikalitou představuje ve svě-
tě nejen Zemánkových laviček, ale i laviček 
takříkajíc nezemánkovských, novum. Přináší 
překvapivou novinu: ulevovat nebo polevovat, 
prospívat odpočinku lze i ve stoje. Je to bás-
nická synekdocha: lavička, která fotí. Navíc fotí 
Radhošť. 

A od horizontální lavičky schází velmi málo, 
snad jeden krok, k pohybu. Svět Zemánkových 
laviček se tak uzavírá. Nebo naopak otevírá?“

Slavnostní odhalení sochy FOTOGRAF 
provedli společně paní Adéla Petrová, dcera 
Zdeňka Šrubaře, a pan Jan Zemánek, autor. 
Společně s nimi přišli na Zdeňka zavzpomínat 
mnozí jeho žáci, často se slzami v očích. Polo-
žili k soše kytičku a zapálili svíčku. 

Osobně si myslím, že nikdy nebudeme moci 
být dostatečně vděčni nadčasové myšlence 
Zdeňka Šrubaře. Nikdy nebudeme moci být 
dostatečně vděčni za to, že máme na co na-
vazovat a na čem stavět. Děkuji všem, kteří se 
na vybudování původní i nové galerie podíleli.

Do budoucna máme velké plány
Nová galerie nám teprve ožije, ale vy se již 

nyní můžete těšit na cyklus OBLUDA V GALE-
RII, který pro vás chystáme. Bohužel nám roz-
jezd fungování galerie brzdí aktuální pandemie. 

Chtěli bychom mít například pravidelnou 
otevírací dobu pro veřejnost, zpočátku alespoň 
jedenkrát měsíčně. Organizovat pro vás pravi-
delné akce – vzdělávací, interaktivní, hudební, 
kulturní, výtvarné… nicméně všechno musí 
počkat. Jsme ale trpěliví a věříme, že se nám 
naše plány podaří uskutečnit. 

Další myšlenkou je výlet do Prahy, na výsta-
vu Kurta Gebauera, autora naší tajemné „Oblu-
dy“, která na vás rozpustile tu a tam blikne přes 
sklo malé výstavní síně. 

 Michaela Šebelová

Výsledky voleb do krajského zastupitelstva

Do Senátu Kunčice volily Lukšu a Pešatovou

inzerce

ZDENĚK ŠRUBAŘ: Učitel�a�dvorní�fotograf�obce�Kunčice�pod�On-
dřejníkem�zemřel�dne�2.�června�2015,�ve�věku�80� let.�Vzpomínka�
na�jeho�život�prožitý�v�Kunčicích�pod�Ondřejníkem�zůstane�živá�ne-
jen�ve�fotografiích,�které�vytvořil�a�které�nám�zanechal,�ale�zejmé-
na�také�v�mysli�blízkých,�přátel,�známých�a�žáků,�kteří�ho�měli�rádi�
a�vážili�si�ho.�Nově�nám�jej�budou�připomínat�i�nové�krásné�lavičky.�

kina čas. Třeba tam kromě našich hlavních 
hrdinů poznáte v malých epizodních rolích 
také někoho z vás.
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 NENECHEJTE SI UJÍT 

Nucené omezení kulturní činnosti kvůli co-
vidu se projevuje v celé škále kulturních aktivit 
a zasáhlo i umělecký smalt. Umělecká dílna 
ještě před několik týdny hostila řadu umělců 
a aktivně pracovala. Její ohlas u zájemců roste. 
Zapojení dílny a minimuzea smaltu do návštěv-
nické Technotrasy rozšířilo povědomí o její 
existenci. 

Pomáhají i výstavní akce, zvláště zahra-
niční, pořádané ve spolupráci s našimi čle-
ny v Polsku. K popularizaci přispívají také 
facebookové stránky, které přibližují život 
dílny a spolku. Nucené omezení činnosti 
vede i k zamyšlení jak dál – a k účtování. 
Jako výrazný moment se zde vrací vzpomín-
ky na patnáct realizovaných Mezinárodních 
sympozií Frýdlantský umělecký smalt, které 
již záhy po svém vzniku podnítily vytvoření 
stálé expozice smaltu ve frýdlantském Kultur-
ním domě a vznik unikátní sbírky uměleckého 
smaltu ve městě. Po zániku stálé expozice, 
která byla na evropské úrovni, nabízí potře-
bu znovu se nad budoucností prezentace 
uměleckého smaltu zabývat. Jak jen potvr-
dila nedávná výstava v Technickém muzeu 
v Brně, jádro aktivit a zodpovědnost za dal-
ší propagaci smaltu zůstává stále na Dílně 
uměleckého smaltu ve Frýdlantu a Muzeu 
Beskyd ve Frýdku-Místku, které pořádá již 
do roku 1993 pravidelně Mezinárodní trienále 
smaltu a také soustavně soustřeďuje doku-
mentaci v této oblasti umění. Nabízí se zde 
znovu myšlenka, která vznikla již při prvních 
trienále smaltu a později v souvislosti s první-
mi Mezinárodními sympozii Frýdlantský umě-
lecký smalt – vytvořit stálou expozici smaltu 
v regionu v místě, které je návštěvnicky velmi 
atraktivní. Takovým objektem je stále hrad 
Hukvaldy. V první etapě rozvoje smaltér-
ských aktivit nebyl ještě stavebně připravený 
podobnou expozici pojmout. Po létech oprav 
se zde nabízejí v hradním areálu skvělé pro-
story pro stálou expozici nebo dlouhodobé 
výstavy uměleckého smaltu. Kombinace ka-
mene a uměleckého smaltu se již několikrát 
osvědčila jako vynikající estetická hodnota, 

glosa

V barvách podzimu vplížil se covid. Při-
šel, nikým nezván, nasáčkoval se tu opět! 
A to jsme si mysleli, že na jaře dostal od nás 
za vyučenou, a ne – troufá si zase!! A hodně 
vystrkuje růžky! Čísla nemocných, skolených 
tímto prevítem, rostou a rostou. A politici, 
hygienici a jiné hlavy pomazané jsou z toho 
nervózní a nervóznější! Co teď s tou situací? 
Zavřít školy, hospody, kultura je pod klíčem, 
vlastně můžeme jít do práce, nakoupit a zpět 
domů a kontrolovat se, jak nám je – nebo-
lí mne hlava, nemám rýmu, kašel, teplotu… 
A když se necítím – kontaktovat lékaře, ne-
jít do práce, nešířit covid dál… Ale stejně – 
máme se promořit, nic jiného nám nezbývá, 
účinné léky stále nejsou, tak jediná obrana – 
být nemocný a získat si obranné látky. Na jak 
dlouho? Na tři měsíce? Opravdu? V tisku se 
objevují informace o znovunakažení covi-
dem-19 s daleko horším průběhem nemoci. 
Budeme a chtějme věřit, že nás už se nedo-
tkne! Vždyť je ještě spousta dalších lidiček, 
kteří čekají na „nezvaného hosta“!

Podíváme-li se z okna, i vesnice jak-
si utichla. Déšť už více jak týden bubnuje 
do oken, stékající kapky hledí okenní výplní 
na marody… tak tady to stihlo Láďu, Dagmar, 
tam zase Moniku, Přemka, Evu a mnoho dal-
ších. Oni opravdu leží v posteli – jsou rádi, 

že jsou, bolesti hlavy, páteře neustávají ani 
po třech dnech nemoci. Paralen na teplotu, 
kašel a nač ještě? Tímto „všelékem“ covid 
opravdu zmizí? Ne, to není možné! Ten se 
houževnatě drží svými drápky v tělech ne-
mocných a ukazuje, co dokáže.

„Nepustím se vás, když už jsem přišel, užiji 
si návštěvy,“ jako by dával na vědomí všem, 
kteří by již nejraději vstali a komunikovali 
s okolím. A tak nezbývá než pokorně zaleh-
nout, mnozí volí valašskou medicínu – čaj se 
slivovicí, jiní zase „babské mazání“ a kurýrují 
se, jak to jde. 

Ano, je třeba si nechat potvrdit, jestli 
ve vás covid-19 skutečně hostuje. Než se 
však testů dočkáte, mnohdy se za ten tý-
den z toho maléru dostanete. A ti, co testy 
absolvují, dokonce čekají několik hodin, aby 
jim šťárající tyčinka odebrala vzorek s tím, 
co problémy způsobuje… Ale tak to v té naší 
společnosti je nastaveno, tak se věci mají a je 
třeba věřit, že na svých místech úřadují lidé 
povolaní a vědí, jak situaci co nejlépe a nej-
rychleji mít pod kontrolou.

Zatímco se Láďa, Dagmar, Monika, Pře-
mek, Eva a mnoho dalších už dostává zpět 
po deseti až čtrnácti dnech do pracovního 
procesu, další opouštějí svá pracovní místa, 
aby se doma kurýrovali. To je ale ten lepší 

případ – jen se nedostat do nemocnice se 
svými zdravotními problémy, protože to už 
taková sranda není, když za vás dýchá pří-
stroj a hlídá vás mašinérie sestřiček, které by 
zrovna tak nutně potřebovaly ošetřovat doma 
své blízké.

Ale přece musí jednou tato nepříznivá situ-
ace skončit! Covid-19 přítomnost mezi námi 
musí omrzet a konečně nás nechá v klidu! 
Nebo jak se situace ještě může vyvinout? 
Že bychom nesměli ani do práce, že se naše 
ekonomika sesune jako domeček z karet 
a naše krásná zem zapláče?

Ne, nemalujme čerta na zeď! Zvládneme 
situaci, když budeme disciplinovaní, když bu-
deme poslouchat, co je nám doporučováno 
a krásná setkání přátel a rodiny na Vánoce 
proběhnou v tom nejkrásnějším duchu – plné 
pohody, porozumění a lásky. Co si více přát 
k dobrému zdraví?  Dajana Zápalková

V barvách podzimu

Změny, rušení akcí, nové termíny
Kulturní centrum Frýdlant nad Ostravicí informuje:

- Plánované představení VÍM, ŽE VÍŠ, ŽE VÍM, které mělo proběhnout 2. 11. 

2020, je přesunuto na 24. 5. 2021.

- Vážení příznivci Hany Zagorové! Koncert, který byl plánován na termín 25. 

9. 20210 je ze zdravotních důvodu přesunutý na 1. 5. 2021. Děkujeme za po-

chopení!

- Plánované představení ŽENA, KTERÁ UVAŘILA SVÉHO MANŽELA, které 

mělo proběhnout 14. 9. 2020, je přesunuto na 29. 4. 2021.

- Talk show HVĚZDY, JAK JE NEZNÁTE, která měla proběhnout v náhradním 

termínu 14. 10. 2020, je ZRUŠENA!!!

- Zakoupené vstupenky zůstávají v platnosti. V případě zrušení pořadu a nebo 

náhradního termínu můžete vstupenky vrátit v TIC do 31. 12. 2020.

Kam s frýdlantským uměleckým smaltem? Na Hukvaldy?

která přidává na kvalitě oběma artefaktům. 
Vysoká návštěvnost objektu, který nemá vy-
hraněné naplnění, je přímo návodná. Dnešní 
zkušenosti s výstavní technikou, možnosti 
osvětlení a zabezpečení, sama kvalita ma-
teriálu smaltu, který nepodléhá dlouhodobě 

náročnějším výstavním podmínkám, vytváří 
příznivý předpoklad pro rozvinutí této myš-
lenky a návrat k půdnímu záměru. Možná nu-
cená pauza vzniklá současnou situací dává 
prostor pro domyšlení původních nápadů… 

 K. Bogar 

� (Pokračování�ze�str.�5)
ČSL (dnes KDU-ČSL)

Také Československá strana lidová po ob-
dobí „sladkého spánku“ najednou ožívá. Li-
dovci získávají 79 nových členů, a to hlavně 
mladých lidí. Stav členské základny k červno-
vým parlamentním volbám je 115 členů. Míst-
ní organizace ČSL pořádá řadu zajímavých 
akcí. Tak například 13. května u příležitosti 
oslav Svátku matek je v sále kulturního domu 
uvedeno pásmo Maria – postava víry. Její 
provedení uskutečnila skupina mladých ze 
Šenova, vedená Leošem Ryškou, dále jsou 
to zajímavé zájezdy a 22. 5. proběhla před-
volební veřejná schůze, kde je představen 
kandidát ČSL za okres Frýdek-Místek Václav 
Hrubiš. Uskutečnila se rovněž beseda s Kar-
lem Filkou. Lidovci iniciují několik rezolucí 
do Parlamentu a do tisku.

Také členové OF nestáli stranou dění 
v obci. Připomeňme si alespoň „Vzpomínko-
vé setkání“ k uctění 21. výročí tragické smrti 

Jana Palacha z ledna 1990, které se konalo 
v komorním prostředí Husova domu v Bašce, 
a program k 140. výročí narození prvního pre-
zidenta naší republiky, pořádaný 7. března 
v sále kulturního domu. Není bez zajímavosti, 
že jeden z mluvčích OF – Václav Janeček 
– byl OF Baška navržen okresní radě OF 
za kandidáta pro parlamentní volby z června 
1990. Vzhledem ke značnému počtu navrže-
ných kandidátů jednotlivými obcemi a městy 
našeho regionu však tento návrh neprošel.

Podívejme se na rekapitulaci prvních vý-
sledků voleb do obecních a městských za-
stupitelstev, které se konaly 24. 11. 1990. 
Občané Bašky-Hodoňovic-Kunčiček u Baš-
ky si měli možnost svobodně a demokraticky 
zvolit své zástupce. Kandidáty navrhlo OF, 
dále ČSL a KSČM. Z 15 zvolených zástupců 
získali největší počet hlasů kandidátů OF: 
Miroslav Volný 895 hlasů, Libor Vavřík 854 
hlasů, Alois Šotkovský 819 hlasů. Jaromír 
Chromiák, kandidující za KSČM, obdržel 

787 hlasů.
V patnáctičlenném obecním zastupitelstvu 

mělo OF 7 křesel, ČSL a KSČM po čtyři křes-
la.

Za členy obecní rady byli zvoleni: Jiří Va-
šinka (OF), Libor Vavřík (OF), Josef Bayer 
(OF), Zdeňka Blahutová (KSČM) a Pavel 
Mráz (ČSL).

Na veřejném zasedání obecního zastu-
pitelstva, které se konalo 10. prosince 1990 
v sále KD, byl starostou obce Baška zvolen 
Jiří Vašinka a do funkce jeho zástupce Pavel 
Mráz. 

Za pozornost stojí jistě zajímavá skuteč-
nost – na posledním zasedání mluvčích OF 
z jednotlivých obcí, konaném v červnu 1991 
ve Frýdku-Místku, zástupce Bašky, jako jeden 
z mála delegátů, hlasoval pro přeměnu OF 
na Občanské hnutí. Naprostá většina zástup-
ců OF odsouhlasila přeměnu názvu na ODS.

A život šel dál……
 Zpracoval: František Vaníček

Baška po sametové revoluci, v letech 1989–1990
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Pro inzerci volejte 
603 249 743

Lumír Matula,
oprava elektroniky

Televizory plazmové, LCD, videa, 
DVD, CD, videokamery, satelitní 
přijímače, set-top-boxy, mikrovln-

né trouby. Přijedu k Vám
732 16 46 36, 558 622 296
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Čištění střech

Provádíme důkladné čištění betonových
a pálených taškových krytin.

Používáme patentovanou českou technologii
s dlouhodobým účinkem minimálně 5 let. 

Likvidace řas mechů a plísní

Tel: 730 508 310 
www.barvadomova.cz

NÁTĚRY STŘECH
       A FASÁD
     natírame střechy a fasády
moderní vysokotlakou technologií

Střechu, nebo fasádu vždy důkladněo čistíme, 
odmastíme, napenetrujeme a provedeme
kvalitní nátěr. 

Tel: 730 508 310 
www.barvadomova.cz
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POBOČKA ul. Spořitelní 1, Frýdlant nad Ostravicí

Okna ● Dveře
Fasády

tel.: 602 553 881 ❘ www.ternofirek.cz 

www.optikaocni.eu

      

adresa: Školní 117, Frýdlant n. Ostravicí

e-mail: info@optikaocni.eu

telefon: 730 164 014

KOUPÍME VÁŠ
DŮM, BYT, CHATU
Nejvyšší nabídka, stav nerozhoduje.

Rychlé jednání, rychlá platba.

TEL. 606 032 038

Aplikace eRouška vás anonymně upozorní na rizikové 
setkání s jiným uživatelem eRoušky, který byl pozitivně 
testován. Vy tak můžete ochránit sebe i své blízké před 
nepříjemnými dopady COVID-19.

STÁHNĚTE SI ZDARMA APLIKACI a zapojte 
se do boje proti epidemii COVID-19.

Chraňte sebe i své 
blízké s aplikací
eRouška

www.eRouska.cz


